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Na kraju puta
Na završetku jedne čudne sezone, koja me je podsjetila na
ona čudna međurazdoblja egipatske povijesti koja bi se tu i
tamo zadjenula među moćnim i uglednim dinastijama,
nizovima uglednih faraona, ne možemo a da se ne zapitamo
kako dalje. Prije toga, svakako, moramo čestitati Jensonu

Buttonu, kojeg zacijelo nećemo pamtiti kao velikog prvaka, ali nema dileme da je
ove godine zaslužio titulu više od ma koga drugog. Godinu ćemo pamtiti i po
strmoglavom usponu Seba Vettela među zvijezde, iako dosta stvari uči na teži
način, radeći greške. 1, možda, iako je još daleko do toga, po tome što smo na
samom kraju sezone vidjeli jedan od najupečatljivijih vozačkih početaka karijere
u zadnjim desetljećima. Dakako, ni upečatljivi nastupi nisu garancija da će
Kamui Kobayashi uopće naći mjesto u nekoj momčadi nagodinu, takva je surova
realnost današnje Formule 1. Nakon povlačenja njegove matične momčadi,
Toyote, Japančeva je F1 budućnost, nažalost, posve neizvjesna. Toyota je,
očekivano, napustila oktanski cirkus, u kojem su ionako uglavnom bili samo
loši klaunovi, no bolniji je mogući odlazak Renaulta. A najbolniji onaj Bridge-
stonea, najavljen za 2010., direktna posljedica imbecilnog pravila o zabrani
nadmetanja gumarskih tvrtki. Zasad nema vijesti da neka ugledna tvrtka žuri u
F1, vidjeti ćemo hoće li uopće biti zainteresiranih, ili će na kraju stvar pokrpati
neki ambiciozni i naivni gumari iz trećeg svijeta, želeći steći marketinški ugled.
Marketinški stručnjaci Save i Tigra, što se čeka? Najbitnija novost koja nas čeka
2010. je zabrana nadolijevanja goriva. Po mom osobnom sudu, od uvođenja
1994. do danas pravilo o dolijevanju goriva učinilo je više štete zanimljivosti
utrkivanja no ma koje drugo u povijesti našeg najdražeg sporta. Zato se veselim
sljedećoj sezoni i s nestrpljenjem čekam da vidim tko će biti majstor za početke
utrka, poput Senne, a tko za kasne faze, poput Prosta. Umjetnost prilagođavanja
vozačkog stila vožnji punog i praznog bolida, kroz različite faze utrke, danas je
gotovo zaboravljena, no jedna je od temeljnih vozačkih vještina koje razlikuju
istinske velikane od.isamo" dobrih vozača. Dakako, u sljedećoj ćemo sezoni
vidjeti i najveći priljev novih momčadi još od vremena predkvalifikacija,
a posebno smo ponosni na to što će u jednoj od njih važnu ulogu imati Mladen
Jergović, pokretač i prvi glavni urednik magazina koji zadnji puta ove recesijske
godine držite u rukama. U međuvremenu, do sljedeće sezone, uživajte u pra~
ćenju vijesti i događanja iz svijeta Formule 1 na našoj internetskoj stranici i
na stranicama našeg besplatnog dvotjednika Auto Express, a mi se ponovo
vidimo na kioscima s dolaskom proljeća, uz pregršt novosti o kojima ćete
na vrijeme biti informirani.
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K
ao što već znate, mladi hrvatski vozač
kartinga Luka Grobenski pod kapom
je Red Bullovog razvojnog programa
za mlade vozače. Cilj, kako l"0egov,tako
i ljudi oko njega, nadasve je jasan:doći
do najelitnijeg automobilističkog raz-

reda, Formule 1. Evo i F1 Racing pratiti će i
podržavati Lukin razvoj, za početak mu, nakon
nekoliko tekstova, poklanjamo i naslovnicu,
nadamo se tek prvu od mnogih. A vama na
uvid, umjesto još jedne priče o Luki, dajemo
nekoliko zanimljivih štikleca, kako bi ih
nekadašnji tjednik Vikend nazvao, zrnaca za
razgovor uz kavu.

Šlo donosi ime?
Najpoznatiji je Luka u F1 svijetu, dakako,
svemoćni prvi čovjek Ferrarija i udruženja
proizvođača Luca di Montezemolo, koji je s
prekidima uz crvenu momčad još od ranih
sedamdesetih. Što se tiče vozača, tu ime nije baš
bilo izdašno talentima: najbolji je bio prerano
poginuli Belgijanae Lucien Bianchi, odličan u
svim vidovima utrka i relija, dok Luca Badoer,
Luciano Burti i Luki Botha nisu bili toliko
dojmljivi. Renaultov testni vozač Lucas Di

Grassi mogao bi popraviti ugled imena ... do
dolaska pravog Luke, dakako.

Šlo donosi prezime?
Zanemarimo li Bobbya Grima, koji je u F1
bajku ušao nastupima na lndy 500 dok se ta
utrka bodovala za prvenstvo, Luka bi se na
vječnoj ljestvici abecedno smjestio između dva
malo poznata Francuza, Georgesa Grignarda i
Oliviera Grouillarda. Općenito, ne može se reći
da su ljudi čije je prezime počinjalo slovom G
postigli mnogo: Dan Gurney ima četiri pobjede,
Gonzalez dvije, Ginther i Gethin po jednu.
Mnogo je talentiranih vozača ostalo bez pob-
jede: Gregory, Giacomelli, Glock, Gardner,
Ganley, Giunti, Gugelmin, de Graffentied,
Gaze, Gendebien ... Još jedno prokletstvo s
kojim će se Luka morati obračunati.

Šlo donosi porijeklo?
Vozači slavenskih korijena ostavili su vrlo malo
traga u prvenstvima Formule 1, iako je njihova
uloga u povijesti automobilizma još tamo od
grofa Zborowskog bila prilično zamjetna.
Najuspješniji je svakako Bill Vukovieh, fenom-

Luka kreće putem zasad najuspješnijeg Red Bullovog juniora,
Sebastiana Venela, a nadamo se da će ga i nadmašiti.

Pred Lukom je jOš nekoliko godina kartinga, a nakon toga probijanje kroz
kompetitivni svijet nižih kategorija jednosjeda

enalno talentirani Crnogorac koji je dominirao
lndyjem sredinom pedesetih, a poginuo je
poput Ayrtona Senne, na svom prirodnom
mjestu, u vodstvu najslavnije utrke na svijetu.
Da je vozio europske utrke, možda bi bio ravan
i Fangiu i Mossu - uistinu se činio toliko
dobrim, no nikada nećemo saznati. Danas je
najbolji slavenski vozač, naravno, Robert Kubi-
ca, no tek ćemo vidjeti hoće li Poljak svoj ne
sumnjivi talent materijalizirati i nečime većim
od jedne zasad ostvarene pobjede.

Ne dajte se marati osmijehom i pozom hip·hop zvijezde, ispod toga se
skriva nemilosrdan i iznimno talentiran buduci prvak

Šlo donosi obrazovanje?
Red Bullov razvojni program mladih vozača
fantastično je uspješan u dovođenju talentiranih
klinaca do Formule 1, no stvari bi ondje, gotovo
u pravilu, zaškripale ... Redali su se ne baš toliko
pamtljivi štićenici: Bernoldi, Doornbos, Friesa-
cher, Klien, Karthikeyan, Speed, Alguersuari ...
Buemi i Liuzzi su još u F1 i ne treba otpisati
mogućnost da ostave zamjetniji trag, a hoće li
Jani, Hartley, Chandhok, Zaugg, Ammermiiller,
Aleshin, Ricciardo, Wickens, Juncadella ili tko-
god od drugih štićenika koji su na pragu ulaska
u Formulu 1 uspjeti, tek ćemo vidjeti. Zasad,
jedina prava zvijezda iznikla iz ovog programa
ostaje Sebastian Vetrel, po mnogima budući
svjetski prvak. Hoćemo li Luku jednog dana
spominjati u istom dahu s njim, čak i ako uisti-
nu ostvari očekivanja? Nadajmo se...
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Monako, stari! Sve pobjede donose po deset bodova, ali neke znače više od drugih.
AMonako je posebno mjesto za prva dva mjesta na postolju.
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Spreman za bitku
a gridu u

Barceloni,
usredotočen na
ono što slijedi. Tog
je dana bilo teško
pobijediti Rubensa.
Ali Jenson je uspio.

Trenuci za opuštanje
Glazba svira, a vrata u

JB-evo osobno svetište
čvrsto su zatvorena.

Njegov trener
Mikey Collier jedna
je od ključnih osoba

njegove pratnje .

Poteškoće sredinom sezone Za teških se vikenda doka-
zuju junaci. Odlični mehaničari u Mađarskoj pomogli su
Jensonu da se usprkos poteškoćama s bolidom bori za
bodove.





G





U paddocku F1jOš je jedan 'JB' - John Bulton, Jensonov tata.
Evo njegovih sjećanja na Jensonovu karijeru, od kartinga do
uspona i padova u F1
RIJEČi JOHN BunON

on je je.na •••• iteljski. htllnHja sDilltjeai. I Bisha, Sattm a SllIersetl. JenslDD SI
ovdje tri ili četiri lodine. KartingolDse pačeo baviti tek neposredno ,rije osmDgrodendaoa.
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11880.com,

.2000 .•.~ "~-
•Jenson je saznao da Ce mili za Williams samo nekoliko minuta prije nego što je to objaVljeno.
Sjeeall se da mi je rekao: 'Ja sam vozač n..: Bio Je to veliki trenutak."

"Iaj je Benenon _io prava zvijer i Jensonu nije ~ilD lako - plse.o8 o borbi s lisichelllll, lUDDIOiskusoijilll Ilza!elD. Kad je
momčad dospjela u teško Ce, počeli su okrilljavali llzače. Baš je tako bili s Finijem .. ."

2007.

"le je sezone Honda bila vjerojatno najgori bolid koji je ikad vozio. Ova je fotografija snimljena u
Madarskoj: Rubensov je bolid bio pouzdan, ali se Jenson morao stalno borili samo da završi na
posljednjem mjestu."
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LOTUSOVI NOVI VLASNICI NAMJERAVAJU POŠTIVATI BIVŠE TRKAČKO
NASUEĐE JER SE PREPOZNATUIVO IME 2010. NA VELIKE NAGRADE VRAĆA
NAKON 15 GODINA ODSUTNOSTI
LOTUS, KOJI JE 1952. utemeljio Colin
Chapman, jedna je od najuspješnijih mom-
čadi u Fl..jer je s legendama poput Jima
Clarka, Emersona FIttipaldija i Marija An-
drettija osvojio sedam konsrrukrorskih i
šest vozačkih naslova. Posljednji put u F1
natjecali su se 1994., a momčad je dobila
priliku u idućoj godini nakon što su osigu-
rali podršku malezijske vlade.

Od 1997. vlasnik Lotusa je proizvođač
automobila s potporom države Proton.
Sada, uz zajednička ulaganja grupe male-
zijskih biznismena, uključujući Tonyja
Fernandesa, predsjednika tvrtke Air Asia,
Lotusova će se momčad još jednom natje-
cati u F1.

Posljednjih nekoliko mjeseci konstruktor-
ska ekipa od 30 osoba pod vodstvom bivšeg
Toyotinog i Renaulrovog čovjeka Mikea
Gascoynea radi na bolidu za iduću godinu.
Momčad djeluje u RTN pogonu površine
4600 četvornih metara u Norfolku, koji je
Toyota izgradila za svoj F1 program, a
potom ga je Bentley koristio za svoju Le
Mans kampanju.

Baza je samo petnaest kilometara udalje-
na od Lotusove tvornice, a planovi su da
se predvorje nove zgrade popuni klasičnim
Lotusovim F1 bolidima iz prošlosti. Gas-
coyne je F1 Racingu izjavio da bi do kraja
godine trebali imati 225 ljudi.

"Posao u zračnom tunelu u Italiji započeli
smo potkraj rujna, a premda nam je raspo-
red vrlo natrpan, prilično smo sigurni da
ćemo za predstavljanje šasije biti spremni
u drugom tjednu veljače': kaže Gascoyne.

Lotus je postigao dogovor s Cosworrh-
om, a Cosworrhov motor će vjerojatno no-

Od Monaka 1958. do Australije 1994. lolus je bio jedna od
najuspješnijih 11 momčadi

siti Protonovu oznaku kao znak poštova-
nja prema malezijskom vlasniku Lotusa.

Gascoyne je uvjeren da će Lotusova mar-
ka biti prepoznata i momčad je čak izvukla
bolid Ayrrona Senne iz 1987., 99T, kako
bi ga na Velikoj nagradi Singapura postavi-
li u F1 Paddock Club.

K>10 1 2010 2010 1
1 • 1 20"

!O10 1 2010 1
•1

Tony i Mike: ako nisle mogli zaključili prema pozadini, sve je
spremno za pokl1tanje Lotusa 2010.

"Kada pobijedimo, naravno
da će to biti osamdeseta,
a ne prva pobjeda
lotusa" Mike Gascoyne
"Vlasnik momčadi je tvrtka 1Malaysia

F1 Team, pa je riječ o malezijskoj mom-
čadi, ali Lotus je svjetski prepoznata F1
marka.

Činjenica je da je Proton vlasnik Lotusa,
no razgovarali smo s Cliveom Chapma-
nom (sinom osnivača Colina Chapmana)
i on je vrlo uzbuđen projektom': rekao je

Gascoyne. "Pitao nas je hoće li u slučaju
pobjede to biti Lorusova 80. ili prva pob-
jeda nove momčadi - naravno, bit će to
Lorusova 80. pobjeda. Vratiti ime Lorus u
F1 fantastično je postignuće.

Da, ovo je nova momčad, ali zadržavamo
povijest i nasljeđe stare momčadi. S ime-
nima je to uvijek tako - je li McLaren isti
koji je osnovao Bruce Mcl.aren? Ne, nije,
potpuno je drukčiji. Lotus je imao prilično
dugu stanku, ali svjesni smo potrebe o
zaštiti imena i naslijeđa:'

Direktor momčadi bit će Tony Fernan-
des, sa sličnim poslovnim podrijetlom kao
i Virginov Richard Branson jer je ulagao u
razne poslove poput mobilnih telekomu-
nikacija, hotela i avijacije.

Još nije donesena odluka o vozačima, ali
momčad ne traži vozače koji će plaćati sud-
jelovanje na utrkama, nego je u procesu iz-
bora najboljih vozača na tržištu. Nije tajna
da je Gascoyne veliki pošrovalac Jarna T rul-
lija, s kojim je radio u Jordanu, Renaulru i
Toyori, a opisao ga je kao jednog od
najbržih vozača u jednom krugu.

"U oba bolida želimo iskusne vozače jer
smatram da je važno shvatiti na kojoj smo
razini performansi', dodaje Gascoyne. "Kao
nova momčad lako se izgubiti, zato nam je
potrebno iskustvo. Premda počinjemo
kasno, zapravo se smatramo najboljom od
novih momčadi. Imamo najveći proračun i
možemo si priuštiti prave vozače:'

Do 2011. momčad će istraživanje i razvoj ~
te proizvodnju premjestiti u kompleks uz z
malezijsku F1 stazu u Sepangu. Vrlo prik- ~
ladno, Air Asia ima izravne letove iz Stan- ..
steda u Kuala Lumpur. Malezijski kapital
udružen s legendarnim imenom obećava
mnogo, no ostaje da vidimo hoće li nova
momčad biti dostojna svog imena.
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FORMULA 1 iduće će godine proći kroz niz
velikih promjena, prelasci vozača, zabrana na-
dolijevanja goriva i četiri nove momčadi podarit
će F1 nov izgled.

Dosad, najveća potvrđena promjena u vozač-
koj postavi je novi trogodišnji ugovor Fernanda
Alonsa s Ferrarijem, dok će njegova zamjena u
Renaulru biti Robert Kubica. U miks ubacite

3 i plan da Rubens Barrichello i Nico Rosberg
2!!,~ zamijene mjesta u Brawnu i Williams u - kao
_ i osam novih mjesta u četiri nove momčadi
~ - i sve će izgledati potpuno drukčije kad se u
~ ožujku poredaju na startu.
3 Bolidi će također dobiti nov izgled zahvalju-
i jući zabrani nadolijevanja goriva od iduće god-
~ ine. Momčadi rade na tome da nađu mjesta za
Ž povećani kapacitet spremnika za gorivo s 80 na
~ 260 litara, a ova dodatna težina imat će utjecaj
~ na ovjes i kočnice.

•• Fl RAClNG PROSINAC 2009.

Zaustavljanja u boksu bit će potrebna za za-
mjenu guma, a momčadi će se morati natjecati
na mekoj i na tvrdoj mješavini.

Širina prednjih guma bit će s 270 mm sma-
njena na 245 mm, a Bridgestone će povećati
izdržljivost svojih mješavina kako bi se mogle
nositi s dodatnim teretom, no vozači će morati
paziti na trošenje guma, posebice u početnoj
fazi utrke dok imaju mnogo goriva. Svi se na-
daju da će 2010. vidjeti više pretjecanja.

"Pogledajte KERS, uništio je
utrkivanje više nego što
je pomogao" Mark Webber

KUUČNE PROMJENE PLANIRANE
ZA Fl IDUĆE GODINE

PolYrfell: Fernando Alonso iz Renaulta
prelazi u Ferrari
PalYrfe : Robert Kubica BMW će za-
mijeniti Renaultom
PotmIm: Četiri nove momčadi - USFl,
Carnpos, Manor i Lotus - pridružit će
se natjecanju, a Cosworthovi motori
vraćaju se u F1
Potmleoo: Zabranjeno je nadolijevanje
goriva: spremnici goriva povećavaju se
s 80 litara na 260 litara, a smanjuje se
širina prednjih guma
PolYrtleoo: Formula 1 po prvi puta stiže i
u Južnu Koreju, na posve novu stazu

"Prošla sezona bila je zanimljiva, iduće godine
vidjet ćemo kako pojedinci mijenjaju momčadi,
no najviše moramo začiniti utrkivanje', zaklju-
čuje Red Bullov Mark Webber. "Vozio sam
na utrci u Singapuru i rekao sam si 'Kako je
ovo dosadno!' Nikome se ne možete dovoljno
približiti, a slikovi i podesivo prednje krilo
uopće nisu poboljšali pretjecanje. Također
pogledajte KERS - pokažite mi jedno feno-
menalno ovogodišnje pretjecanje s KERS-om -
više je uništio utrkivanje nego što mu je po-
mogao. Nadajmo se da će se stvari popraviti
iduće godine:' Kako stvari stoje, momčadi su se
u načelu složile da 2010. ne koriste KERS.

A F1 će iduće godine zadržati trenutačni
bodovni sustav umjesto da naslovom nagradi
vozača s najviše pobjeda. Da je tako bilo ove
godine, Jenson Burton bio bi okrunjen već u
Singapuru ...



I vo je pravi početak. Rastrgan sam između onoga što ja smatram realnošću i
onoga što mi drugi kažu da je jedini put. Rastrgan sam između genijalaca
automobilističkog sporta i onih koji nikada ne griješe. Rastrgan sam između

uzbuđenja i straha.

Otvoreni komentari našeg čovjeka il F1 paddocka

"Magla se diže. Sad smo fl tvornica koja živi,
diše, napreduje i rijetko spava."

Govorim, naravno, o mjesecima i godinama koji
slijede. Nemamo nikakav priručnik koji bismo
mogli slijediti, ne postoji nešto poput Vodiča za
osnivanje nove Fl momčadi. Uranjamo u mrak i
što smo dublje unutra, sve više nam govore da je
to što želimo nemoguće ili da će boljeti. Međutim ...

Ipak možete otići na stazu poput Singapura i
razgovarati s Fl vozačima o pripremi za utrku,
postavu bolida i svim mogućim simulacijama ... i
onda možete vidjeti kako cijenjeni Fl vozač
napravi kaos od svojeg kočenja i stvori problem
koji uopće ne bi postojao da je obavio domaću
zadaću kako spada.

Kad je Romain Grosjean saznao da je kriv za
mnogo više istodobnog kočenja i davanja gasa od
svojeg momčadskog kolege Fernanda Alonsa te
da će takvom vožnjom pregrijati diskove, pločice i
čeljusti, njegov je odgovor glasio: "Ali tako ja
uvijek vozim,"

Možemo se osvrnuti i na dvije uzastopne utrke,
Singapur i Japan, i prisjetiti se kako je Mark

Nije lako pokrenuli novu 11 ekipu u ovako teSkim vremenima. Ali Peter se
navikava na žiVot Sef1lmomčadi

Webber razbio svoj Red BuU na treningu, i to ne
jednom nego dva puta. Ili kako je Timo Glock
smjestio samog sebe u bolnicu jer nije gledao
cestu ispred sebe, a Giancarlo FisicheUa se
kvalificirao loše jer je prerano kočio.

Ono što vidimo dva su različita i vrlo udaljena
svijeta. S jedne strane je" e mogu sad razgo-
varati, nemam vremena" atmosfera svakog čet-
vrtka poslijepodne u Fl kalendaru, a s druge let
helikopterom u bolnicu nakon Glockove nesreće.

Što je stvarnost Formule I? Svi oni podaci? Sva
zatvorena vrata? Ili vozači koji se ne pripremaju,
nisu nimalo sarnokrirični i zato su nedovoljno
disciplinirani?

Isto tako, autoriteti se pitaju zašto naša nova
američka Fl momčad nije spremna. Moram se
pitati što bismo to trebali raditi jer ove smo
godine već izgubili šest mjeseci na sukobe između
FIA-e i FOM-a/FOTA-e ijoš uvijek osjećamo
pritisak globalne recesije.

U međuvremenu, u dva i pol mjeseca otkad je
konačno potpisan Konkordski sporazum, uspjeli
smo: potpuno obnoviti tvornicu u Charlotteu s
novim podovima, stropovi ma, rasporedom
zidova, električnim instalacijama, informacij-
skom tehnologijom i sve smo obojili u bijelo,
dovršili smo veliki posao na dizajnu bolida, u

MANJE ŽURBE .... ViŠE UDOBNOSTI
DOBRE LJUDE iz Formule
1 nikad ne možete obuzdati:
kako bi smanjila troškove
zbog globalne ekonomske
krize, Toyota zahtijeva da svi
članovi njezina menadžmenta
na letovima kraćim od 12 sati
putuju ekonomskom klasom.
Izravni let Nagoya-Frankfurt

traje otprilike 11 sati pa je
veliki broj Toyotinih zapos-
lenika nakon Suzuke viđen u
čekaonica ma poslovne klase
na aerodromima Seula i Sin-
gapura, produljujući vrijeme
leta višesatnim presjedanji-
ma. Nadam se da to nije
razlog odlaska iz Flo

Poduzetoi zaposlenici royote putovali su dulje kako bi
mogli sjedili u pusluvnoj klasi

novu tvornicu insralirali dva autoklava, veliku
ploču za dotjerivanje, stolove za rezanje, kom-
pozitni zamrzivač, rezervoar s dušikorn, 5-osni
usmjerivač, laserski graver, 19 C C strojeva, dva
okrerna stola, 5-osni usmjerivač zraka, strojeve za
varenje, dvije okomite kružne pile, rrakastu koč-
nicu, urezivač, kompozirni odbojnik kotača, pre-
šu od 40 tona, prešu za bušenje i vrerenastu pre-
šu, dva stroja za testiranje zaregnurosti, vakurn-
sku pumpu, stroj za poliranje s remenima i dis-
kovima, oscilirajući stroj za poliranje s diskovirna,
stolnu pilu, veliki stroj za brzu izradu prororipo-
va i gomilu CAD stanica. A imamo ijednog vili-
čara i dva tegljača.

Bilo je trenutaka kad smo se pitali želimo li
doista neki od onih golemih, zastrašujućih

strojeva staviti na lijepe, sjajne podove.
Svi smo bili pomalo nervozni kad smo, testiraju-

ći valjanost, stroj za brzu izradu prototipova pro-
gramirali da načini prikaz borbenog aviona F-15.

Ti su trenuci sad prošlost. Sad smo Fl tvornica
sa sjedištem u Sjevernoj Karolini koja živi, diše i
rijetko spava. F-15 bio je savršen. 5-osni usmjeri-
vač umjetničko je djelo. I magla se diže. Ispred
nas je mnogo problema, a kritike su, to sigurno
znam, tek na početku.

o, dobar pogon pouzdan je poput papučice
kočnice pod nogom Fernanda Alonsa, amišljenje
autoriteta o onome Što bismo mi trebali raditi
jednako je nerealno kao i zahtjevi koje je mladi
Romain Grosjean stavio na svoje kočnice u
Singapuru.

Najbolje je da šutimo. Neka zima počne.

SAT ZA SATOM
IZNENADIO ME znak u Nagoyi: "Otvoreni
smo sedam dana u tjednu, i vikendima!" To je
dio trenda koji sam primijetio u Japanu.
Pokušavajući mi priopćiti da moj avion polijeće
u 1:30 iza ponoći, na informacijama u Tokiju
vrijeme polaska preveli su kao 25:30 sati. Sviđa
mi se to. Tako se osniva nova Fl momčad.
Umetanjem dodatnih sati u dan! Naprosto ih
nikada nemamo dovoljno!

Fl RACING PROSINAC 2009 .••



RENAULJOVO PONOVNO ROĐENJE
Zapošljavanje Roberta lubice bio je Renaultov prvi korak prema ostvarivanju novog razdoblja dok iza sebe ostavljaju priču o
"Crashgate" aferi i gubitku Flavija Briatorea i Pata Symondsa
DAŠAK SVJEŽEG ZRAKA ušao je u Renault-
ovu garažu u Brazilu dok su članovi momčadi
naglašavali da će dovođenje Roberta Kubice 2010.
biti prva odvažna odluka namijenjena povratku
francuske momčadi na vrh Formule 1.

Bivša pobjednička momčad proživjela je vruću
2009. sezonu, obilježenu kaznama zbog "Crash-
gate" afere u Singapuru. To je kao posljedicu
imalo otpuštanje izvršnog direktora Flavija Bria-
rorea i konstruktora Para Symondsa, a stvorilo
je i ozbiljne komercijalne posljedice, s obzirom
da su sponzori ING i Murua Madrileria odmah

"Renault zna što je
potrebno za pobjedu.
Svida mi se njihov
mentalitet i kako
razmišljaju o utrkivanju."
Robert Kubica

otkazali svoje ugovore i prisilili momčad da uk-
loni njihove oznake s bolida.

Francuski proizvođač je, međutim, pojačao
svoju predanost F1 zbog skandala i odlučno želi
oživjeti momčad 2010. Kubica, smatran dobrom
zamjenom za odlazećeg Fernanda Alonsa, prvi
je dio slagalice. "Renault zna što je potrebno za
pobjedu'; rekao je Poljak u Brazilu. "Sviđa mi se
njihov mentalitet i kako razmišljaju o utrkivan-
ju:' Inženjeri se raduju radu s Kubicom, kojeg

5 po brzini i odlučnosti vide kao "novog Alonsa".j Renault se nada da će Kubicinog momčadskog
:: kolegu najaviti prije kraja godine kako bi spon-
~ zorirna prikazali privlačniji paket. Momčad je u
o
~ posljednje tri godine kao vozače imala počernike
~ (Kovalainen 2007. godine, Piquer 2008. i
~ Grosjean 2009.), a sad želi iskusnog vozača s
5
~
:>

~
:il

Izravni Ilmeei lubica se
vidi kao pril'8dni nasljednik fernanda
AlmuI fI WING PROSINAC 1009.

dokazanorn mogućnošću osvajanja bodova kako
bi zadržali mogućnost osvajanja naslova. Timo
Glock, Adrian Sutil, Nick Heidfeld i Heikki
Kovalainen dolaze u obzir.

Tehnički, Renault je optimističan za 2010. "Iz
zračnog tunela stižu nam dobri rezultati'; rekao
je glavni tehničar Bob Bell. "Međutim, kao uvi-
jek, problem je u tome što radimo u izolaciji:'
Prošle zime 30 je aerodinamičara otišlo iz mom-
čadi; ironično, Briatoreovo pretjerano rezanje
troškova (na zahtjev FIA-inog predsjednika
Maxa Mosleya) trebalo se svidjeti upravljačkom

tijelu. Međutim, pokazalo se kao vrlo ishirren
potez jer je bio pretjeran u odnosu na ono što je
pravilo za ograničavanje korištenja zračnog
tunela zahtijevalo, a to je momčad usporilo u
ključnom razdoblju razvoja. Za oporavak bio je
potreban veliki dio sezone, a Renault se nada da
će im zima bez novih problema omogućiti dobar
početak iduće godine.

Ostaje pitanje sponzorstva i novog šefa
momčadi. Nizozemska banka ING najavila je
prošle veljače da neće obnoviti svoj glavni spon-
zorski ugovor za 2010., a suradnju su prekinuli



četiri utrke prije kraja godine. Teška ekonomska
situacija znači da Renault vjerojatno neće uspjeti
osigurati velikog novog sponzora za iduću god-
inu, premda su javnost obavijestili o ponovnom
interesu sponzora nakon Briatoreova odlaska.
Ako glavni sponzor ne bude pronađen, izgled
bolida za 2010. temeljit će se na tradicionalnim
Renaulrovim trkaćim bojama - crnoj, žutoj i
bijeloj - koje su krasile bolide od 1977. do 1985.
Momčad će pričekati kraj godine da odluči kako

će popuniti mjesto šefa momčadi. Nakon Bria-
toreova odlaska određena je privremena struk-
tura upravljanja u kojoj je Bob Bell šef momčadi,
a šef komunikacija jean-Francois Caubet postao
je izvršni direktor. Za budućnost postoje brojne
mogućnosti: šef momčadi s prethodnim iskus-
tvom u F1, zapošljavanje korporativnog mena-
džera iz Renaulta, poput ostalih momčadi pro-
izvođača automobila, ili malo izmijenjena inačica
privremena strukture.
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DC: "NAREDBEv

MOMCADI DIO
SU F1"
U OZRAČJU SKANDALA OKO
"CRASHGATE" AFERECOULTHARD
OTKRIVA DA JE I ON PRIHVAĆAO
NAREDBE KAKO BI ZADRŽAO MJESTO
U MOMČADI

DAVID COULTHARD KAŽE da su naredbe
momčadi oduvijek bile dio F1, a premda mu
nikad nisu bile ugodne, poslušao je naredbu iz
boksa koja je izmijenila ishod utrke kako bi
zadržao svoje mjesto u momčadi.

Renaultov Flavio Briatore i Pat Symonds pro-
glašeni su krivima za nagovaranje Nelsona Pi-
queta da se sudari na prošlogodišnjoj utrci za
Veliku nagradu Singapura kako bi pomogao
Fernardu Alonsu da pobijedi. Piquet je poslušao
naredbu jer se bojao za svoj položaj u Renaultu.
Kazne zbog "Crashgate' afere dovele su do do-
životne zabrane bavljenja automobilizmom za
Briatorea i petogodišnje zabrane za Symondsa.
Renault je pretrpio štetu kad se četiri utrke prije
kraja sezone povukao i njihov glavni sponzor.

Iz vozačke perspektive, Coulrhard razumije
Piqueta. Prisjeća se Velike nagrade Australije
1998. kad je usporio na ciljnoj ravnini da
omogući pobjedu momčadskom kolegi Miki
Hakkinenu. "Nije mi bilo ugodno prihvaćati
naredbe, ali poslušao sam ih i dopustio nekome
da pobijedi u utrci u kojoj sam ja trebao biti
pobjednik. Zašto sam to učinio? Jer mi je
momčad rekla da to učinim - a da nisam to
učinio, ne bih više vozio za tu momčad'; kaže
Coulthard. "Zato se nalazite pod golemim pri-
tiskom prihvaćanja naredbe - ali naredbe
momčadi dio su Formule 1 i oduvijek su bile.

To javnost osuđuje jer voli misliti da je u Fl
čovjek protiv čovjeka i stroj protiv stroja - ali
zapravo je momčad protiv momčadi. U svoju
obranu moram reći da je ono što sam učinio bilo
dopušteno. Sudariti svoj bolid radi tuđe pobjede
potpuno je drukčija priča, a momci koji su
pogrUešili, kažnjeni su sukladno toj odluci:'

Fl RACING PROSINAC 2009 .••
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'" "PA, KONTROVERZE SU
~!;'_ uvijek bile dio Fl i smatram da je
~ svijet natjecanja takav da će uvijek
~ biti drame. To je jedan dio auto-
~ mobilskog sporta koji ga čini zani-
vi mljivim. Da budem iskren, velikeg kontroverze poput 'Crashgarea'
u~ pojave se s vremena na vrijeme, ali
~ zapravo su prilično rijetke. U no-
u gometu to se događa svakog vi-
~ ken da, a prijenos se ipak nastavlja:
z čini se da to nikada ne predstavlja
~ neki problem.
8 Ono što želim reći je da se skan-
~ dali pOput 'Crashgarea' koji se dog-
9 ode u Fl rješavaju profesionalno.
w
~ FIA je to temeljito ispitala i sam

Da Johnny Herbert,
trustruki pobjednik velikib oagr.lda

Renault je sve temeljito ispitao i
nadajmo se da se tako nešto više
neće ponoviti.

Iza ugla uvijek vrebaju kontro-
verze. To je nešto što ne možete
spriječiti i nikada nije loše. Malo
začini stvari i na kraju se uvijek iz
toga izrodi nešto dobro. Dok se
suočava s problemima, sport će
samo ojačati. Isto je i u nogometu
- a pogledajte i nedavnu aferu u
ragbiju. Ali Fl je više globalna od
ragbija; oko nje je uključeno više
medija i o njoj ćete više slušati. Ali
takvi problemi događaju se već
godinama. Ne vjerujem da ćemo ih
se ikada posve riješiti:'

•• Fl RAClNG PROSINAC 2009.

Ne
"NARAVNO DA ĆE Fl stvoriti
konrroverze, ali one moraju biti kon-
struktivne, a ne destruktivne. U Fl
je riječ o pojedincima, egu, slavi i,
posebice, moći.

Kako sam proveo deset godina u
politici, sve sam to vidio, a osobni
se interesi ne mogu staviti ispred
interesa organizacije, jer to će ne-
izbježno uzrokovati kontroverze.

I G-ovo povlačenje iz Renaulta
potvrđuje da s distance svi taj SpOrt
vide kao nestabilno okružje. ING
ovcljenije iz zabave. Kad sam sredi-
nom 1970-ih započeo s relijern, ako
je neki od direktora volio reli, to je
bio dovoljan razlog za uključivanje.

Ari Vatanen,
legendarni vozat relija

No sada su svi ti brendovi goleme
globalne kompanije, pa je odluka o
ulasku u Fl jednako važna kao i
ulaganje u istraživanje ili razvoj
novog proizvoda.

a kocki je budućnost svakog od
50.000 zaposlenika. Trenutak kad
konrroverza počinje imati negativan
učinak, rezultat je povlačenje ING-a
i FOTA-ino potpisivanje trogodiš-
njeg Konkordskog sporazuma, jer
nisu sigurni u budućnost. S

matram da katkad kontroverza ode
predaleko i postane previše nega-
tivna. To nije bezazleno: na kocki su
životi i ugled ljudi. Možete uništiti
ljude, a to je iznimno ozbiljno:'
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MASSIN POVRATAK
O FERRARIJEV KOKPIT
Prva testna vožnja Brazilca nakon 11 tjedana oporavka
TRl MJESECA NAKON zadobivanja po život
opasnih ozljeda u Mađarskoj, Felipe Massa
vratio se u kokpit Ferrarijeva bolida prije plani-
ranog povratka iduće sezone.

U kolovozu je Brazilac zadobio frakturu lu-
banje u Mađarskoj te mu je nakon operacije i
pregleda očiju u tjednu prije VN Brazila
odobrena vožnja nekolicine krugova na Fer-
rarijevoj testnoj stazi u Fioranu. Massa se po-
novno sastao sa svojim inženjerom Robom
Smedleyem i sjeo za upravljač boli da iz se-
zone 2007. opremljen slikovima.

"Sve je bilo u redu u bolidu. Fizički sam se
dobro osjećao i kao da mi se zapravo nikad nije
dogodila ona nesreća u srpnju" izjavio je Massa.
"Moram poštovati mjere opreza koje mi je
liječnik odredio, no nakon povratka u bolid
mogu se početi pripremati za sljedeću sezonu:'

Massa je želio voziti još ove sezone, no njegov
je povratak odgođen zbog ugradnje metalne
pločice u glavu kojom su ponovno spojeni
dijelovi lubanje. Frakturu Brazilčeve lubanje
uzrokovala je opruga koja je ispala s Brawnovog

bolida Rubensa Barrichella i odbila se sa
staze u Massin bolid.

Detaljnija istraživanja nesreće otkrila su
da je opruga najprije udarila u bočnu zaštitu
na kokpitu, a zatim se odbila u Massinu kacigu.
Stručnjaci smatraju da bi Massine ozljede bile
mnogo ozbiljnije i teže da ga je opruga teška
jedan kilogram izravno pogodila u kacigu pri
brzini od 225 km/h, što je ekvivalentno udar-
cu mase od četiri tone.

Drugoplasirani iz prošle sezone odvuzio je nešlo više od 130 km na
lerrarijevoj lestnoj staZi u bolidu 12007

Fl RAClNG PROSINAC 2009 .••
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KAKO NAS DO prve utrke F1 u Koreji dijeli
manje od godine dana, obavještavamo vas da je
60 pOSto nove staze vrijedne 250 milijuna dolara
već završeno.

Prva utrka na novoj stazi smještenoj u pokrajini
južnaJeolla, 180 kilometara od Seula, glavnog
grada Južne Koreje, zakazana je za 17. listopada
2010., a bit će prva od sedam utrka F1 kojim će
Koreja biti domaćin.

U listopadu je stazu posjetilo vladino izaslan-
srvo (zajedno s čelnicima Korejske turističke
zajednice), koje je kasnije izvijestilo da gradnja
napreduje ispred zadanih rokova. Uspjeli smo
vidjeti fotografije na kojima se vidi da su počeli
radovi na boksovima i gledalištima, kao i na
temeljima 4,34 km duge staze.

Stazu je dizajnirao Hermann Tilke, a izgledom
se temelji na obliku provincije Yeongam-gun i
predstavlja prvi korak razvojnog plana koji obu-
hvaća izgradnju tehnološkog poslovnog parka, a
zatim i stambenih i rekreativnih objekata.

:-.. Fl KVIZ
Provjerile svoje znanje u našem kvizu

"San o medunarodnoj
automobilističkoj stazi
postao je stvarnost"
Sama izgradnja staze združeni je projekr

udruge Korea Auto Valley Operation (KA VO)
i mjesnih vlasti. Pola novčanih sredstava priku-
pljeno je zahvaljujući privatnom kapitalu, a osta-
lo će subvencionirati vlada. U rujnu je donesen
zakon o "F1 zakonu" kojim je odobreno finan-
ciranje. "Donošenjem tog zakona i izgradnjom
staze san o međunarodnoj automobilističkoj
stazi postao je stvarnost" izjavio je Young-Cho
Chung, glavni direktor KAVO-a.

Oko staze će biti mjesta za 100 000 gledatelja,
no trenutačno još ne postoji željeznička pruga
koja povezuje stazu i glavni grad. Usto, upitan je
i smještaj obožavatelja i momčadi zbog udalje-
nosti i zabačenosri staze.

Dl Tko je nakon Michaela Schu- 07 Koja je momčad 1967. osvojila
machera odvozio najviše najbržih konstruktorski naslov?
krugova u F1 ikad?

02 Koje je godine u Austriji vožena 08 Koji vozač na fotografiji dolje
testira Jaguar na Silverstoneu

posljednja utrka F1? 2000.?

03 Koje je srednje ime Kimija
Raikkonena?

04 Koji je trenutačni vozač F1 (i
bivši mladi vozač Mercedesa)
1999. osvojio natjecanje FIA
F3000?

05 Koja je momčad osvojila prva dva 09 Tko je bio momčadski kolega Mauru
mjesta na VN Brazila 1979.? Baldiju u momčadi Spirit 1984.?

06 Godine 1950. Fangio i Farina 10 Po kojoj je nesretnoj srarisrici iz
bili su dvojica iz Alfa Romeinog 1987. poznat Brabhamov vozač
tercera F-ovaca. Tko je bio treći? Andrea de Cesaris?
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PITAJTE
Odgovori na sva vaša pitanja

Na nekim mrna, primjerilZ AI el1
Parku ili sepa gu, slaI1no/ciljna
ravni a DlJIaia'd početak a.

ulim, na staza a p ut Ha e
ili Mom li ije koje DlJIaiaaju slal1/
cilj i početak knlga su na različitim
mjesli a. laŠID je to tako?
Jorge Murillo, Španjolska

Razlogje činjenica da sejoš od doba
kad nisu postojali elektronički sustavi
za bilježenje poretka i vremena kruga
linija na kojoj se mjeri vrijeme uvijek
nalazila nasuprot osoblja za nadzor

Vetal '1'I1ali Ciljiii ranilII II MiRZi 2008., II jlŠ
nijek ila ~lsIJ~IslJme !ilije

8
utrke. Startna/ cilina ravnina naičešće ~:J :J 9
je bila na istom mjestu, no Svremenom .;;
se povećavao broj vozača pa su neke i
srartne linije tijekom godina morale z
biti pomaknute. ~

Vaša pitanja na engleskome šaljite na askflracing@haymarket.com
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_ JACQUESOM VlllENEUVEOM
SVJETSKIM PRVAKOM

1997., SINOM

GILLESA VILLENEUVEA

S tim yrezimenom nije bilo sumnje da će Villeneuve provesti život utrkujući
se. Cetiri godine nakon smrti oca Gillesa u utrci za Veliku nagradu Belgije
1982., mladi Jacques krenuo je u školu utrkivanja. Desetak godina kasnije
osvojio je Indianapolis 500, bio je blizu osvajanja svoje prve F1 utrke i

postao je svjetski prvak Formule 1. Dvije godine nakon osvajanja naslova
pridružio se momčadi BAR koju je vodio njegov menadžer Craig Pollo ck, ali
nije više bio uspješan u utrkama. U F1 vratio se s Renaultorn 2004., a zatim je
prešao u BMW Sauber - gdje ga je polovicom 2006. zamijenio Robert Kubica.

~ Otada se Villeneuve utrkivao u sportskim automobilima i NASCAR-u, a
~ možda je na rubu još jednog povratka ...
§
o "Malo sam se utrkivao u NASCAR-u i vozio
~~ utrke u Argentini, ali umoran sam od neobičnih
~ utrka - to je zabavno neko vrijeme, ali želim se
~ vratiti u Fl i to sad pokušavam postići.
~ Što se momčadi tiče, trenutno je omjer 50 ...50
~ između novih momčadi koje u Fl stižu iduće
~ godine i pokušaja pregovora s jednom od
§ postojećih momčadi. Uvjeren sam da postoji
~ interes, pitanje je jedino žele li prihvatiti rizik.
~ Mogu zbog spremnosti biti shvaćen kao rizik,

•• Fl RAClNG PROSINAC 2009.

jer dugo nisam vozio Fl utrke. Istina, naporno
sam trenirao, ali mislim da će biti teško promi-
jeniti tuđe mišljenje sve dok ne sjednem u bolid
i pokažem da nemaju pravo. Pitate se zašto se
želim vratiti? Bilo mi je zabavno izvan staze,
pokrenuo sam vozačku školu i snimio album
prije nekoliko godina, a nedavno sam se vratio
sviranju i pisanju pjesama. To je zabavno, ali
urkrivanje mi je na prvom mjestu - još uvijek su
tu poriv, strast i ludost ... Mnogi kažu da sam

Danas Ulrkuje se u NASCAR·u,glazbenaje zvijezda i pokušavase
vratiti u 11. lIDa li aklaja?

glup vratim li se, ali znam u Što se vraćam i
uopće nisam zabrinut. Uvijek sam mislio na
utrkivanje, to mi je u krvi i za to sam rođen.
Vjerojatno ću umrijeti kao trkač."



Obiteljsko nasljede nije uvijek jednako uspješno







Prvi automobil koji se u McLarenu pojavio otkad je kao

nasljednik Rona Dennisa na mjestu šefa McLarena dobio je
nadimak "trut", Sad će nam čovjek koji je nadzirao oporavak

svoje momčadi ove sezone objasniti kakve to "otkaćene stvari"

radi i zašto bi opet zaposlio Fernanda Alonsa.

K
limatizacija u uredu Martina Whitrnar-
sha podešena je na prohladno. Godinu
ili dvije ranije to bismo nazvali "mclar-
enovskom hladnoćorn', ali premda je
stakleno pročelje njihova "brand centra"
u paddocku jednako zastrašujuće kao i

prije, atmosfera unutar njega postala je nešto
toplija. Opuštenija je i srdačnija - jednostavno,
malo normalnija nego prije.

Zapravo, novi McLaren nije mnogo drukčiji od
svojeg šefa. Martin Whitmarsh toliko je dugo
čekao na preuzimanje šefovskog položaja da je
gotovo postao princ Charles Formule 1 - i bilo je
mnogo onih koji su se pitali hoće li uopće dočeka-
ti svoju priliku. Kad je konačno došla, dogodio se
skandal s laganjem. Prvi put kad je većina vidjela
novog šefa McLarena, bio je utučen. Novinari i
televizijske ekipe pratili su ga u stopu dok je po-
kušavao obraniti svoju momčad i njihova svjer-
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RIJEČi BRADLEY LORD SLIKE LORENZO BELLANCNLAT

skog prvaka. Težak početak na novom radnom
mjestu.

Od tog trenutka McLaren se bacio na posao.
Izgladili su problematičan odnos s FrA-om, bolid
koji je Eddie Jordan nazvao "najgorim Mcl.ar-
enom ikad" pretvorili su u pobjednički stroj, a
polet se vratio i u korak Lewisa Hamilrona.
Whitmarsh je 2009. obavio dojmljiv posao, no
kako će se snaći s još većim izazovom: ispitiva-
njem čitatelja Fl Racingar

Kako ste motivirali momčad na ostvarivanje
tolikog pomaka ove godine kad se pobjeđivanje
činilo kao davna prošlost:

Kathryn Young, Velika Britanija

Iskreno, nije bilo tako teško kao Što se možda
čini. Imamo fantastičnu ekipu, početak godine
bio je prilično težak, ali mislim da je ekipa
udružila sve snage. Bili su naviknuti na pobjede i

na prednji dio grida, pa je ovo bila neobična situ-
acija - ali rekao sam im kako vjerujem da ćemo
se vratiti u formu. Neki su mi vjerovali, asiguran
sam da je bilo onih koji nisu, no svi smo bili
oduševljeni kad smo uspjeli.

Morate li manje pospremati u tvrtki sad kad
više nema Rona:

Paul Bolton, Velika Britanija

Ne, ne moram manje pospremati. McLaren ima
svoju kulturu ija sam član ekipe već 20 godina,
pa moram biti dio te kulture.

Gledajući izvana čini se da je McLaren
izgrađen oko Lewisa Hamiltona, baš kao što je
Ferrari bio izgrađen oko Michaela Schum-
achera. Je li to točno:

Peter Grieg, Norveška

Nije! [Smije se] Lewis se razvijao samostalno, ali
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uz sve nas u McLarenu. Poznajemo ga od njegove
11. godine, no ne postoji neki stil ili proces koji
odražava konkretno Lewisa. Tijekom godina je
mnogo naučio od McLarena, čak i prije nego što
je došao u Formulu 1. Mi smo takvi kakvi jesmo i
između svih naših vozača vlada prijateljski odnos.
U ekipi ne postoji osjećaj da smo usredotočeni na
Lewisa. Poznato je da ne prakticiramo strategiju
s prvim i drugim vozačem i želimo da oba naša
vozača budu motivirani pobijediti sve druge -
uključujući i momčadskog kolegu.

Koji je vozač bio najveći gnjavator otkad ste vi
u ekipi:

James Llewe/lyn, Velika Britanija

(Smijeh) Koliko pitanja mogu preskočiti? Mislim
da će većina vaših čitatelja uživati u pogađanju, ali
bolje da ne odgovaram na to pitanje.

Možete li objasniti zašto je MP4-24 bio tako
loš na početku sezone:

Carl Bflrkitt, Velika Britanija

Sad kad je brži, mogu. Nije proizvodio dovoljno
aerodinamičkog potiska jer još nije bio do kraja
razvijen. Prošle godine smo do studenoga razvi-
jali stari bolid i zato smo zaostajali gotovo godinu
dana za nekim ekipama. Osim toga, reći ću i ovo:
bili smo mnogo manje odvažni u tumačenju
pravila u odnosu na neke suparnike. No to nije
isprika. Nismo u cijelosti razvili automobil,
nismo obavili dovoljno dobar posao i nismo bili
dovoljno kreativni.

Alan Jones se često opisuje kao arhetipski Wil-
liamsov vozač. Tko bi to bio u McLarenu i
zašto:

Tim Howard, Velika Britanija

Pretpostavljam da bih trebao izabrati nekog od
vozača iz prošlosti - opasno je izabrati nekog
suvremenog. Dakle, Ayrton zbog njegove potrage
za savršenstvom. Imao sam sreće da sam radio
potkraj ere Prosta i Senne i u razdoblju kad je
Mika Hakkinen bio veliki McLarenov vozač.
Mora se reći da je Ayrton Senna bio čovjek koji je
u svakom području svojeg života pokušavao biti
apsolutno najbolji. Bio je neizmjerno kornperiti-
van.

Planiram postati vaš nasljednik. Imate li kakav
savjet za mene:

~ Tibet Fonteyne, Francuska

~ Hm .... Imajte mnogo strpljenja.
5

Što vam je Ron savjetovao kad ste preuzirnali
njegov posao:

Nicholas Storrer, Velika Britanija

Ne sjećam se ničeg konkretnog. Ni on ni ja nismo
očekivali tako dramatičan početak godine, pa
mislim da je Ron bio oduševljen zbog ekipe, a
nadam se i zbog mene, kad smo uspjeli preokre-
nuti stvari. a početku godine sam rekao da je
preuzimanje uloge šefa momčadi više simbolično
nego znakovito, ali ispostavilo se da je znakovirije
nego Što sam očekivao. I bilo je mnogo osobnije.
Imao sam sreće da sam tijekom karijere 20 do 30
puta bio na postolju, uključujući neke posebne
pobjede poput prve Lewisove. Ali prvi put se
popeti na postolje u ulozi šefa momčadi, bez
obzira koliko sam se i prije osjećao zaslužnim,
značilo mi je više nego što sam očekivao.

la.lraJitl Mikll,Alaina Pl'lsta, čak IlNisa Halliltlna - Martin tmi da je
Ayr\l1 SlDUa.iD ar'IU,ski "zat Mclarm

Osim pobjeđivanja u utrkama, koji dio vašeg
posla najviše ispunjavaš

Sam Lee, Aflstralija

Pobjeđivanje je sjajno, ali ja sam u ekipi od 1989.
i otad smo zaposlili neke izvanredno bistre
momke. Počam od direktora inženjeringa Pad-
dyja Lowea, glavnih inženjera ili voditelja pro-
jekata, većinu sam pronašao baš ja ili sam bio
uključen u njihovo zapošljavanje, Gledati njihov
razvoj u inženjerske superzvijezde Formule 1
donijelo mi je posebno zadovoljstvo.

Jeste li ikad vozili Ferrari:

Stefall Simonka, Aflstrija

Zapravo sam ih vozio nekoliko, a posljednji je bio
430. Vozio sam i 575 te 550 te neke starije mod-
ele. U ovoj smo grani industrije svi pravi automo-
bilski zanesenjaci i, premda ne bih volio da me

iI"Razapeli bi nas da smo stavili Lewisa
! uz Alonsa, ali i da to nismo učinili:'
iil
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fotografi raju u Ferrariju, dobro je s vremena na
vrijeme probari što drugi rade.

S obzirom na ono što se dogodilo, je li bila
velika pogreška dovesti Fernandar

Andy Wi/lis, Velika Britanija

Pa s obzirom na ono što se dogodilo, bila je
pogreška. On je veliki vozač i njegova posvećenost
pobjeđivanju je izvanredna. Ali recimo to ovako:
žaljenje zbog toga što naš odnos nije uspio bilo je
veće od žaljenja zbog činjenice da smo ga zaposli-
li. Na temelju informacija koje smo imali, danas
bih ga ponovno zaposlio. Nije funkcioniralo zbog
raznih razloga i za tim više žalimo.

Čini mi se da je skandal s laganjem ojačao
Lewisa Hamiltona kao osobu. Je li osnažio i
McLaren kao ekipur

CarolilIe Cflrrie, Velika Britanija

Incidenti s početka sezone učinili su Lewisa
jačim. Od jedanaeste je godine imao izvanrednu
karijeru jer je svaki vikend sve do dolaska u For-
mulu 1 vozio utrke, a tu su sad dvije F1 sezone.
Ovamo je došao znajući, ili vjerujući, da ima
opremu sposobnu za pobjeđivanje. Mislim da
nijedan drugi vozač nikad nije imao takvo iskus-
tvo. Ove godine ocljednom nije imao pobjednički
bolid i pojavile su se brojne druge konrroverze,
što je sve bio veliki šok za njega. Mislim da ga je
to nakratko uzdrmalo, ali naučio je lekciju i
postao jači. Kao momčad bili smo pod velikim
stresom i dobro smo prošli kroz sve to. Izgubili
smo Ronovo iskustvo, iskustvo Davea Ryana i
(bivšeg glavnog trkaćeg inženjera) Srevea Hal-
lama, a zatim Tylera Alexandera. Oni su bili
najiskusniji članovi naše ekipe. Sad me najviše
uznemiruje činjenica da sam najstariji član
momčadi - neka se neki od starijih hitno vrate!
Ali iz svega smo izišli jači.

Što će McLaren učiniti drukčije kako bi bio
siguran da će iduću sezonu početi s kompeti-
tivnim bolidomr

Mike Johnson, Velika Britanija

Važno je ranije početi s radom na bolidu - vrlo je
važno imati kompetirivan bolid iduće godine.
Moramo jurišati na prvenstvo i zato sad ulažemo
više resursa u to.

Kako će velika momčad poput McLarena pod-
nijeti rezanje troškova, ali i dalje zadržati svoju
prednostr

Robert Thomas, Australija

McLarenova prednost, ako je povremeno imamo,
zapravo je posvećenost i kvaliteta naših ljudi.
Važno je koliko su usredotočeni, koliko pametni i
to je tako bez obzira ima li vaša ekipa deset članova
ili 500. Moramo upravljati resursima i iz onoga što
imamo dobiti što je moguće više.To znači biti kom-
peritivan, to je aucornobilistički sport .



Koji je najveći rizik koji ste poduzeli u svojoj
F 1 karijerir

Matthew Fi1ICh,Australija

Uvijek možete analizirati rizik nakon događaja, a
to su oni koji su pošli po zlu. Sigurno je bio rizik
staviti Lewisa uz Alonsa jer svaka takva odluka
ima pozitivne i negativne strane. Neki su mislili
da je to neodgovorno: svi su znali za Fernandovu
nevjerojatno kornperirivnu narav. Mislim i da je
dovođenje Lewisa u Fl nakon samo jedne sezone
u GP2 bilo vrlo rizično. Ne bismo preuzeli taj
rizik da ga nismo smatrali opravdanim. Gledajući
unatrag, riskirate svaki put kad zapošljavate novog
vozača. Rizik je i svaka odluka o novom konceptu
bolida. Ali to je Formula 1 i riskiranje je naša
svakodnevica.

Prost, Senna, Hakkinen, Raikkonen, Alonso,
Hamilton. Koju biste dvojicu izabrali za svoje
vozačeč

ING~

Rogelio Carballo, Španjolska

Da se urrkuju zajedno u isto vrijeme? Isprobali
smo Sennu i Prosta i mislim da to nije bila dobra
kombinacija, nije bila održiva. Probali smo i
Alonsa i Hamiltona, ali ni to nije bilo dobro. Mis-
lim da bi kombinacija Hakkinen-Raikkonen
funkcionirala, obojica bi se bavili svojim poslom.
Obojica imaju specifičnu osobnost, ali to su inreli-
gentni vozači, vrlo pametni, i inženjerima su dava-
li odlične povratne informacije obolidu.

Ugrožava li vas činjenica što Brawn i Force
Indija imaju kompetitivne bolide s Mercedeso-
vim motorimač

josephine Cole, Velika Britanija

Ugrožav~u nas svi na gridu i moramo obaviti
najbolji mogući posao. Mercedes je obavio dobar
posao. Osobno sam pomogao dovođenju Mer-
cedesovih motora u te bolide, zbog čega su mnogi
zasigurno posumnjali u moju ubrojivosr, ali srna-
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tram da morate pobijediti svakoga. Mi smo
šasijska momčad i želimo li pobijediti, moramo
učiniti upravo to.

Svi znaju za rongovor, no postoje li neke mar-
tingovorske fraze na koje se trebamo naviknuti:

Farid Goolam-Hossen, Velika Britanija

Mnogo ih je, ali pustit ću vas da ih sami otkrijete.
Zapravo mi moja djeca pripisuju neke ...

Fl Racing: Primjerice:

eću vam to otkriti! Ali moja djeca definitivno
vjeruju da postoji martingovor.

Ako je Brawnov bolid "neman'; a McLaren je
2009. počeo kao "true; koja je životinja vaš
bolid sada:

Timothy Perry, Velika Britanija

Vjerojatno je leteći kivi...

Koje su neke od manje poznatih dužnosti šefa
momčadi:

DOIJ Hoping), SAD

Mislim da je jedna od manje poznatih dužnosti
šefa momčadi obveza da kod svih članova stvori
osjećaj pripadnosti. ije dovoljno da vas vide
samo na televiziji, morate biti spremni razgovarati
sa svima kako bi vas vidjeli i pošrovali.

Kako biste Formulu 1 učinili zanimljivijom
obožavateljima:

Al Gill, Kanada

Treba unijeti više osobnosti i zainteresiranosti.
Ljudi bi morali biti spremniji pokazati
oduševljenje i strast. Moramo stvoriti okružje u
kojem se može slaviti. Vozači bi trebali izvoditi
"piruete', penjati se preko ograde i bacati kacige u
publiku. Trebali bi smjeti preispitivati odluke na
prisrojan, ali ernotivan način, bez straha da će
zbog roga biti kažnjeni. Isro vrijedi i za momčadi.

U sportu je najvažnija strast i želja za
pobjeđivanjem, a mi smo izgubili način da ro
pokažemo. akon svake runde na stazi odemo u
kamion i ondje su svi ili superzadovoljni i
oduševljeni ili se žale ili nešro treće. Međutim,
kad izađu pred televizijske kamere recitiraju
beskrvne izjave jer se sve drukčije od toga smatra
opasnim. Moramo ro promijeniti.

Bi li situacija s Alonsom završila drukčije da
ste vi bili na čelu momčadi, a ne Ron:

Katelyn Eltkrs, Velika BritalJija

(Smije se s nelagodom 1 Doista ne znam.

Čujete li se s Ronom tijekom trkaćeg vikenda
ili niste u kontaktu:

Michael Clarke, Velika Britanija

Ron poštuje činjenicu da radim ovaj posao.
Znamo se vrlo dobro jer smo zajedno radili 20
godina. Nismo se uvijek slagali, ni sad se ne

U McLarenu su "truta" pretvorili u ono što Martin naziva "Ietecim kivijem". Pretpostavljamo da je to dobra stvar

slažemo baš uvijek, niti ćemo se uvijek slagati u
budućnosti, ali siguran sam da je među nama
mnogo pošrovanja.

eke je stvari u prošlosti Ron obavio doista
odlično, ima i onih za koje mi moj ego govori da
sam ja mogao bolje obaviti, a ima i stvari za koje
znam da bi ih on obavio bolje od mene, ali
moram raditi na svoj način.

Ne pokušavam voditi ekipu onako kako bi ro
on činio, ne pokušavam je voditi drukčije od

Amlie Fawcett, Velika Britanija

U stanju sam raditi svakakve gluposti, posebice
kad slavimo nakon pobjede. Poznat sam po tome
šro izvodim neke orkačene stvari i mislim da se
dobro zabavljamo.

Jesu li McLaren i Ferrari favoriti za iduću
sezonu:

Sam James, Velika Britanija

Ne. Ekipe su vrlo izjednačene, pa ro ne možete

"Vozači bi trebali izvoditi piruete i

penjati se preko ograde. U sportu je
• V • • "najVaznija strast.

njega, vodim je na način koji je meni prirodan i
normalan. Momčad to zna i Ron me pušta da
radim kako želim.

Što mislite o uvredama Eddieja Jordana na
račun Mcl.arenar

John Ransom, Velika BritalJija

Sviđa mi se Eddie kao osoba, zabavan je, ali ne
dijelim uvijek I~egovo mišljenje, o moram reći
da se Eddie ispričao već najmanje tri puta i ro
javno na televiziji, pa bih trebao biti prisrojan i
ljubazan prema njemu.

Imate li neku zabavnu točku koju izvodite
nakon pobjede:

predvidjeti. I mi i oni imali smo težak početak
sezone, oporavili smo se i bio sam oduševljen
Ferrarijevom pobjedom u Spa. Volio bih misliti
da smo mi jedni od favorita, ali ne podcjenjujem
Ferrari. Ovo im nije bila dobra sezona, pa će
dogodine biti posebno motivirani, naporno rade i
odlična su momčad. FO

PRIDRUŽITE SE NAŠEM VIJEĆU ČiTATELJA

Želite li postaviti pitanje nekoj od zvijezda Formule I?
Posjetite www.flracing.(o.uk i pridružite se
čitateljskom vijeću.
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DIZAJNOMSTAZEPREVLADAVAJUspori zovoji za drugu brzinu i dvije
vrlo duge ravnice koje su ujedno i glavno mjesto za pretjecanje. No
prvi pogled, ovo je staza "lehniiki zahtjevni ja" od Suzuke ili Spa.

"Pomalo je frustrirajuće voziti jer nikad ne uspijete uhvatiti ritam",
izjavio je Brawnov treći vozac i BBC-jev radio komentator Anthony
Davidson. "Prvi dio staze ujedno je jedini gdje imate brze i glatke
zovoje, dok ostatak staze nudi dojam poput Singapura, s mnogo uskih
dijelova. Vozacki je ovo staza sušta suprotnost Barceloni."

Većinom spori zovoji s dvije duge ravnice znaci do konstruktori
moraju posebnu pozornost posvetiti slražnjim gumomo, o što se tice
ravnoteže bolido, nučelno trebaju biti podešeni no blago poduprav-
Ijanje. Trakcija bolido moro biti vrhunsko, kao i dobra stabilnost pri
kocenju u brojnim sporim zavojima, premda, u neku ruku, tome
pomože i prilicno glatki eslelt. Usto, staza, dakako, prilicno odgovora
bolidima s KERS-om, bez obzira no Vettelovu pobjedu.

"Staza će biti vrlo, vrlo glatko", izjavio je Williamsov glavni
inženjer Rod Nelson. ''To će nam omogućiti do bolidi budu vrlo niski.
To je staza koja zahtijeva jako kocenja, slicno kao i Bahrein, po
predviđamo do će bolidi biti pod izrazitim utjecajem aerodinamickog
potiska - možda malo slabijim nego u Singapuru. Idealno bi bilo do
bolid bude pod velikim utjecajem aerodinamickog potiska u drugom i
trećem dijelu staze, zatim do u drugom dijelu s dugim ravnicama krilo
budu opterećeno kao u Monzi, po ćemo morati pronaći kompromis.
Usto, nedostatak brzih zavoja znaci do će gume biti pod utjecajem
razmjerno slabijih sila, premda će uzdužne biti veće zbog snažnog
kocenja i ubrzanja."

No, nedostatak uzbudljivih zavoja ne znaci je ovo jednostavno slaza
za vožnju. "Bit će vrlo lako pogriješiti, posebice u užim dijelovima",
izjavio je Davidson. "Ovo će staza odgovarati vozočmo vještim u
prolascima kroz zovoje pod pravim kutom." Od 21 zavoja no stazi,
13 ih je pod pravim kutom.

Također, inženjeri će se morati suečfi s problemom svojslvenom
utrkama NASCAR-a- promjene u ponašanju bolido tijekom utrke u
sumrak. Temperatura staze će u sumrak početi podati, po će bolidi
biti skloniji podupravljanju. "No noćnoj utrci u Singapuru staza je iste
temperature kao i okolno.", objasnio je Nelson. "U Abu Dhabiju je
vjerojatnije do će se temperatura staze no startu razlikovati za 20 °C
od okolne."

Momcadi su se s pojavom hlađenja staze prvi put susrele u Mel-
bourneu, gdje se kasnije bilo gotovo nemoguće prebaciti no srednju
mješavinu. Te gume su bile dostupne i tijekom utrke, zajedno s
mekom mješavinom. Problemi s gumama nisu bili toliko izraženi kao
no nekim drugim slozorno.

KAKO JE VOZITI NA STAZI?
I
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lako je staza napravljena u
konzultacijama s vozačima, to nam
nije donijelo pregršt zanimljivosti,

pretjecanja i uzbudenja na stazi, čemu
smo se nadali...

Mm li ,mm biti llliki ,re~11Ira~rm? Pa, u ml se SIIuštall kraz IIRIII
izlazitl.a staza, a ~I.I IIlItI ~._11vHjlli _.IIR u ,"Illu

TAJ PITLANE

OPĆENITO, ISTINA JE da su glavna obilježja slaze Vas Marina izvan
nje: sjetite se luksuznog hotela Vas, nebodera Shams na kraju
glavne ravnice ili dojmljive glavne tribine nalik amfiteatru kod
zavoja 7.

Jedina iznimka neobičan je izlazak iz pitlanea koji prolazi ispod
staze kod zavoja 1 i skreće prema stazi nosred zavoja 3, nojbržeg
na stazi. Ograničenje brzine prolaska kroz pitlone završava no vrhu
uspona iznad tunela, što znači da će vozači pojuriti nizbrdo, skrenuti
lijevo kroz tunel, n zotim se popeti do izlaza na stozu.

"Ostone li pitlane ovokov, bit će to provi izozov za vozoče", složio
se Dovidson. "Ako ogroničenje brzine zovrši na kraju pitwalla, tada
je zavoj 1 unutar pitlanea i postaje ključan zavoj. Vozači će biti u
potpunosti okruženi tunelom i ako se netko nakon zovršetka lijevog
zavoja razbije, ostali vozoči to neće moći vidjeti no vrijeme. Zotim
je tu izloz poput onog no Mogny-Coursu, gdje no stozu ulazite s
vanjske strane brzog zavoja. Usto, nalozi se točno no mjestu gdje s
vrha brežuljka ne vidite stazu i zato vozači koji izlaze no stazu neće
vidjeti bolide u trkaćoj putanji zavoja."

Zapravo, očekivalo se da bi pit lane mogao donijeti podosta akcije
tijekom prve utrke, no to se nije dogodilo.
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ZAŠTO ABU DHABI ŽELI UTRKU F1?

DOBAKADJE BILOdovoljno biti samo domaćin utrke F1 daleko je
iza nas. Primjerice, sjetite se Kanade 1967. koja je stogodišnjicu
postojanja države proslavila dobivanjem utrke F1. Posjetite li Abu
Dhabi i upitate nekog zašto grad želi biti domaćin utrke F1, odgovori
će biti malo složeniji i većina će vam reći da pogledate pozamašan
projekt Gospodarska vizija Abu Dhabija 2030. - nevjerojatan plan o
potpunom restrukturiranju grada u idućih 20 godina.

Ispod Abu Dhabija i oko njega nalazi se oko 10 posto poznatih
svjetskih rezervi nafte, što predstavlja oko 90 posto resursa
Ujedinjenih Arapskih Emirata (UAE). U realnim okvirima to znači da
UAEtrenutačno posjeduje više od 90 milijarda barela poznatih naft-
nih rezervi koje trenutačno crpe brzinom od nešto više od 2 milijuna
barela dnevno. Nakon što je 1958. u Abu Dhabiju pronađena nafta,
ona predstavlja okosnicu gospodarstva zemlje i čini 58 posto bruto
domaćeg proizvoda.

Međutim, cilj vlade je pobrinuti se da se do 2030. taj udio u budu-
ćem BDP-u smanji na 36 posto. Naravno, to se neće učiniti smanji-
vanjem proizvodnje nafte (očekuje se da će se prihodi od nafte u
istom razdoblju povećati dva i pol puta), nego učetverostručivanjem
gospodarstva širenjem gospodarskih grana, što je, djelomice, i raz-
logom domaćinstva utrkama F1.

Staza Vas Marina središnji je dio razvoja otoka Vas, središta zaba-
ve u Abu Dhabiju, koji će, osim tehnološki najsuvremenije staze F1,
obuhvaćati i Ferrari World, najveći tematski park na zatvorenom na
svijetu s 21 stazom i krovom duljim od kilometra. Usto, tu će biti i
tematski park tvrtke Warner Brothers, vodeni park i drugi zabavni
objekti. CiljAbu Dhabija je da do 2015. otok Vas posjećuje tri mili-
juna turista godišnje.

Ostali važniji projekti su otok Saadiyat (Otok sreće), koji bi trebao
postati kulturno središte u blizini današnjeg središta grada. Tu će
biti podružnice muzeja Louvre i Guggenheim (djelo arhitekta Franka
Gehryja), ali i odjeli pariškog sveučilišta Sorbonne i nekih njujorških
fakulteta. Usto, postoje i planovi o izgradnji grada u pustinji, u
kojem neće biti emisija štetnih plinova, čime bi Abu Dhabi pokazao
predanost korištenju čistih energija.

U širem kontekstu utrka F1 je mali, ali
iznimno ključan dio vrlo velike slagalice
zamišljene kako bi se u Abu Dhabiju ukorije-
niii neki od najpoznatijih svjetskih brendova
i ustanova. Sama utrka zrcalo je brzine
razvoja, uz postavljanje novih standarda
izvrsnosti za utrke Fl.

Ta predanost izvrsnosti odražava želju vla-
dara da Abu Dhabi prikažu kao profinjeniju,
ne toliko vulgarnu alternativu susjednom
Dubaiju.

Yaslarlla lall JI .11Rlltalslnlll Jl'ljlbU .iRrzlIIucljl
11SJ1.arsIYIDI nablja
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HOĆE LI BITI USPJEŠNA?

KAKVISU IZGLEDIdo će ovo spektakularno staza biti uspješno? Po,
ulaznice za prvu utrku rasproda ne su i vjerojatno smo bili zadivljeni
svi ispred malih ekrona diljem svijeta. Momčadi će uživati u najsu-
vremenijim objektima i srdačnoj arapskoj dobrodošlici. Usto, staza
izgleda veličanstveno, iako utrka baš i nije obilovala spektakularnim
uzbuđenjima.

No, koliko će biti uspješno no dulje razdoblje nešto je sosvim
drugo. Privlačenje gledatelja na jednu priredbu i nije veliki problem,
dovlačiti ih iz godine u godinu mnogo je teže. Trenutačni ugovor
s Fl troje do 2016., o prema vladinom gospodarskom planu ovaj
bi događaj trebao biti okosnica šire strategije. Ukratko, nije riječ o
kratkotrajnom projektu. Jedinstveni objekti oko staze (za razliku od
bezsadržajnog susjednog Bahreina) učinit će Vos Marinu istinskom
atrakcijom, čemu će svakako pridonijeti drugi rekreacijski sadržaji na
otoku Vos podignuti idućih godina.

No, hoće li to biti dovoljno da se stvori odano baza ljubitelja auto-
mobilizma i do događaj preraste marketinške okvire promicanja
većih ciljeva? U Abu Dhabiju živi samo 400 000 stanovnika UAE,
ali i milijun doseljenika, što znači do je za punjenje gledališta
kapaciteta 50 000 ljudi dovoljno da no utrku dođe samo oko 4 posto
stanovništva grada. Staza se također može osloniti no turiste koji će
zrakoplovima doletjeti do Dubaija i onda automobilom stići do Vas
Morine.

Nakon neugodne situacije u Turskoj ove godine kod je staza nalik-
ovala gradu duhovo, posljednje što je automobilizmu potrebno još
je jedno novo staza s polu praznim gledalištem, dok su inoče dobro
posjećene tradicionalne utrke poput Kanade i Francuske prisiljene
čekati do ih se ponovno ubaci u kalendar utrka. Obveza je organiza-
tora utrke do svoj događaj učine droguljem u Fl kruni.
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smeće, premda nije. Posljednjih četiri ili pet godina
oduvijek smo bili blizu vodećih bolida, ali nikad
nismo dobro odvozili kvalifikacije:'
Thomas Gazengel (inženjer CFD-a): "Stalno
smo dobivali povrame informacije sa staze koje su
nam otkrivale da nadogradnje dobro funkcioniraju.
Znali smo da bolid može, ali kvalifikacije su nam
bile rak-rana ..:'
Richie Wrenn (glavni inženjer bolida 21):
"Uvijek sam radio u manjim momčadima i to mi
je bio odličan rezultat nakon godina mučenja. Tek
prije nekoliko posljednjih utrka poželio sam da
ne budemo posljednji i momčad zapravo nikad
ni nije razmišljala o drugoj kvalifikacijskoj vožnji.
No, svaki put radite isti posao jer to je vaš bolid i
ponos vas gera da date najbolje od sebe, premda
se ne može maknuti s posljednjeg startnog mjesta.
Razlika je u tome što vam bolid nudi mnogo
tek kad je brz. Nakon kvalificiranja vidio sam u
cijevi hladnjaka ostatke zeca kojegje Fisi udario
u trećem testnorn krugu. Zaključio sam da smo
unatoč tome osvojili prvo startno mjesto, a kako
nisu smerali, pomislio sam: "Ostavit ću ih tamo
za sreću:' Ostatke sam izvadio nakon utrke ijoš
uvijek ih čuvamo!"

u noć i vlasnik nas je častio prvom rundom pića i
tako smo uspjeli malo proslaviti uspjeh ...

ČAK I ZA MOMČAD naviklu raditi s ogra-
ničenim proračunom, prošla je zima osoblju u
Force Indiji redefinirala značenje pridjeva "kaori-
čno" Naime, između potpisivanja partnerstva s
McLarenom do prve utrke u novom bolidu prošlo
je samo 108 dana. U međuvremenu momčad
je redizajnirala šasiju i aerodinamiku kako bi se
bolid mogao nositi s Mercedesovim motorom
i McLarenovim rnjenjačern te je u svoje redove
na mjesto direktora proizvodnje dovela Simona
Robertsa, bivšeg operativnog direktora Mercedesa.
Moglo bi se reći da su to bili vrlo užurbani gedni
za momčad.

Istodobno, momčad je prolazila kroz iste bolne
procese kao i ostale momčadi koje su birale restne
momčadi i upozoravale osoblje na moguće otkaze.
Zbog svega toga rukovoditelji su balansirali na
vrlo tankom užetu između zahtijevanja i dobivanja
maksimuma od dijelova momčadi, dok su njihove
kolege nemotivirano sjedile na litici provalije
mogućeg otkaza. Da, ovo nikako ne zvuči kao
idealna platforma za sezonu dojmljivih uspjeha.

Dave Burr: "Toliko smo godina išli na utrke
očekujući dobar trkači vikend. Bio je to fantastičan
osjećaj i to ugodniji jer se sve svodilo na brzinu, a
ne na ostale poteškoće. Ono što me ispunilo pono-
som bilo je uvažavanje ostalih momčadi. Doista
sam osjećao da naš uspjeh dijele i ostale momčadi,
bez obzira gdje se nalazile u poretku. Ljudi s
kojima nikad ranije nisam pričao dolazili su i govo-
rili mi kako sam dobar posao obavio. Čak i da smo
pobijedili, ne vjerujem da bih se bolje osjećao:'
Simon Roberts (direktor proizvodnje): "Taj je
rezultat bio ključan za nas, ali se od Australije
sve postupno mijenjalo jer smo sve više pritiskali
vodeće momčadi:'
Dave Burr: Bez obzira jeste li pobijedili ili završili
posljednji, i dalje vas čeka isti posao. Još na stazi
smo rasravili bolid i završili oko 22.00. U gradu
blizu Spa postoji kafić koji je otvoren do kasno

Međutim, taj radikalan preokret ipak nije uspio
izbaciti momčad iz takta i nakon prve utrke u
Australiji poboljšali su performanse za više od
dvije sekunde po krugu. Usto, to je preobrazilo
izgled momčadi - nakon godina vjerovanja da
bi mogli završiti prvi kvalifikacijski krug, sad se,
prema njihovim riječima, "ponovno urrkuju ..:'

Simon Roberts: "Od trenutka kad sam pozvan u
momčad i dolaska prošlo je samo nekoliko tjedana.
Prije dolaska svjesno sam odlučio da neću ništa
istraživati jer sam u momčad želio doći poput
"suhe spužve" Bio je to dobar pristup za upozna-
vanje osoblja, a bile je riječ o vrlo vještim i motivi-
ranim pojedincima koji žele dobro obaviti posao i
utrkivati se:'
Richie Wrenn: "Volim ovdje raditi jer smo poput
obitelji, a ne golemog kolekriva. Usto, privikli smo

UKaoda oduvijek postoji neka magnetska sila koja privlači Kimija
našim bolidima" Oave Burr, koordinator za rezervne dijelove
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se raditi s ograt1ičenim sredstvima i ne vjerujem
da bi ostale momčadi mogle funkcionirati s našim
proračunom.
Bruce Eddington (šef ocljela za dizajniranje kom-
pozirnih dijelovia): "Ovdje sam od 1996. i postoji
nekolicina koja je tu jednako dugo kao ija. Riječ je
o ljudima koji pogone momčad i koji su s momčadi
proživjeli dobra, ali i loša razdoblja. Teško je ula-
gati u bolid koji je na začelju poretka. Truda nije
manjkalo, ali nismo imali sredstava ili novca da sve
učinimo kako valja. Ali barem smo naučili
razborito raspolagati novcem:'
James Key (tehnički direktor): "Prošle zime nismo
samo morali izići na kraj s promjenom motora,
nego i potpunim redizajnom bolida. Kad smo
otkrili da to utječe na aerodinamičke površine koje
smo već bili razvili, bili smo razočarani. Dizajn i
vremenski rok proizvodnje strogo su vremenski
određeni i zato smo morali skratiti razdoblje opti-
mizacije bolida. U studenome smo izgubili oko
mjesec dana potrebnih za razvoj i zato smo mislili
da zaostajemo za svim ostalim momčadi ma:'
Mark Smith (glavni dizajner): "Krivulja razvoja
neko je vrijeme bila ravna i da nije bilo toga, osob-
no smatram da bi se naše vrlo dobre performanse
materijalizirale znamo ranije:'
Ian Broadley: "U zračnom tunelu sve smo, manje-
više, radili kao i prethodne godine. Prije oko 18
mjeseci tunel je bio zatvoren pet do šest mjeseci
kad smo ga opsežno preuredili i nakon toga ga
stalno dorađujemo. Usporedba performansi na
stazi i tunelu vrlo je dobra i naše su se mogućnosti
poboljšale - sad možemo izmjeriti performanse
bolida pri skretanju, udaru bočnih vjetrova i uprav-
ljanju i tako doraditi svaki vid bolida. Usto, zahva-
ljujući znanstvenom ocljelu znamo na kojim smo
dijelovima brzi, a na kojima spori, pa se možemo
usredotočiti na te dijelove u zračnom tunelu:'
Matt Loveridge (maketar):"Sjećam se kad smo u
zračni tunel stavili prvi preliminarni model, odnos-
no ogoljeli model iz 2008. Međutim, sadašnji je
bolid jednako složen kao i prošlogodišnji, jer sad
imamo mnogo malih uređaja i difuzor. Usto, donji
dio bolida i krila opsežno su dorađeni:'
Michael Hart (aerodinamičar): "Bili smo vrlo
učinkoviti u zračnom tunelu jer smo mala mom-
čad. Bilo je uzbudljivo dobiti nove propise, čitati i
iščitavari ih, a zatim ih tumačiti na različite načine:'
Ian Broadley: "Prilično smo napredovali glede
razvoja, ali smo zatim u studenome 2008. morali
podići cijelu šasiju kako bismo ugradili KERS.
Morali smo doraditi prostor za hladnjak i podići
školjku, sve to u samo tjedan dana. Tako vam je
to kod nas - ako se nešto mora učiniti, tada će se
i učiniti:'
Bruce Eddington:" akon studenoga, sve se zbiva-
lo nevjerojatno brzo. Promijenili smo cijelu šasiju
- strukturu, kalup, uzorke, nacrte, sve - u tri tjed-
na. Inače takvo nešto traje šest do osam gedana, ali
u slučajevima poput našeg morate zauzeti stav da
vi to možete. Pogledajte samo difuzor - bili smo
prva momčad koja je imala gotov dizajn za oba
bolida u Ballreinu. Istina, trebalo nam je nekoliko
dugih noći da to učinimo, ali za samo dizajniranje
nismo utrošili više od četiri ili pet dana. Kad jed-
nom nešto otkrijemo, učinit ćemo štogod treba da
bismo to i proveli u djelo:'
Dave Fogden: "Siječanj je bio UŽaSaIl.U stu-
denome smo obaviješteni da će biti otpuštanja
i mnogim ljudima Božić nije bio najveseliji.



Trudili smo se vjerovati u momčad, ali teško je
biti motiviran kad vam posao visi u zraku. Ljudi
otplaćuju hipoteke, kredite, prehranjuju obitelji i
zato su morali o mnogo čemu razmišljati. Bilo je
poprilično napeto u siječnju:'
James Key: "Dugo smo razmišljali kako razviti
bolid. Usto, bili smo svjesni da ćemo zbog novih
propisa biti brzi, ali nismo ni slutili koliko brzi -
poboljšali smo performanse bolida za nešto više od
dvije sekunde po krugu. Ja sam želio jako smanjiti
koeficijent otpora zraka bolida, jer nam je bolid
razvijen prema starim propisima oduvijek imao
visok koeficijent otpora. No, morali smo računati i
na to da ne pretjeramo S osjetljivim dijelovima boli-
da koje ne želite maksimalno opteretiti. Primjerice,
nismo željeli preoptereriti visoka i uska srražnja
krila jer bismo tako usporili bolid, a i odlučili smo
se na dugoročnije razvojno planiranje jer tako
možete jakoo odstupati od konfiguracije bolida na
trkaćoj stazi, ali su dobici mnogo veći:'
Simon Roberts: "Dva su načina na koji inženjeri
mogu raditi - ili postupno povećavate broj
ugrađenih dijelova (premda ne možete uvijek
izmjeriti njihov učinak), ili stavite cijeli paket na
bolid baš kao Što biste to učinili s novim automo-
bilom. Međutim, tada trebate ostati smireni jer
to znači da na idućih nekoliko utrka nećete moći
ništa promijeniti na bolidu"
Bruce Eddington: "Ove smo se godine više pozaba-
vilirazvojem prednjih i stražnjih krila. Zapravo, pos-
tali smo tako dobri u tome da brže razvijamo kom-
pozitne dijelove nego mehaničke. Do utrke u Monzi
već smo bili razvili devet različitih prednjih krila:'
Simon Roberts: "Nakon kasne promjene motora i
rnjenjača, cilj nam je bio pripremiti pouzdan bolid
za Australiju - nismo se htjeli odreći pouzdanosti
u korist performansi. Nakon toga bolid smo uve-
like nadogradili prije utrka u Bahreinu, Silversto-
neu, Valenciji i Singapuru. Sve dorade su dobro
funkcionirale, Što nam je omogućilo da nastavimo
s razvojem. Često se dogodi da se mnogo trudite
oko nekog dijela i inženjerski ga načinite odličnim,
no on ne funkcionira ili dobijete bolid koji nudi
samo 70 posto onoga Što pokazuje u tunelu, no mi
smo od svakog dijela dobili ono Što smo željeli."
Mark Smith: "Ugradili smo tri dijela dobivena
od McLarena i Mercedesa - motor, mjenjač i
hidrauliku. S motorom smo bili zadovoljni, dok
nam je ugradnja mjenjača omogućila da utrošimo

manje resursa na razvoj vlastitoga, pa smo mogli
preraspodijeliti ta sredstva. Glede hidraulike, niti
nam je donijela prednosti, niti nas je unazadila.
Međutim, mislim da je važno da ljudi vide ovaj
bolid kao naše djelo jer za performanse je ipak
najviše zaslužna momčad:'
Simon Roberts: "Ne možemo si priuštiti proiz-
vodnju dijelova koje nećemo koristiti (u tunelu ili
na stazi), pa smo mukotrpno radili u svakoj fazi

"Dva je momčad ponovno
postala 'ubojica divova'" Simon
Roberts, direktor proizvodnje

razvojnog procesa. Vjerojatno smo bili mnogo
rigorozniji u procesu izrade novih dijelova nego
bogatije momčadi. Da, nedostaju nam neke
mogućnosti koje velike momčadi imaju, ali dosad
smo uspjeli iskoristiti 90 ili 95 posto načinjenih
dijelova, dok je oko 20 do 30 posto odbačeno.
Mislim da je jedan od razloga zbog kojeg su se
velike momčadi mučile u Spa bio taj Što nisu
mogle testirati bolid prije utrke, a to utječe na
razinu rizika koji ste voljni preuzeti. Mi smo
naučeni raditi u takvim uvjetima. Za velike
momčadi to je novo područje upravljanja rizikom
i katkad će se utrka pokazati uspješnom, a katkad
ne. I zato smo, primjerice, bili vrlo optimistični
o zamisli korištenja homologiranih karoserija
u budućnosti jer to ugrubo znači jednak broj
promjena koje i sad obavljamo. Glede ograničenja
proračuna, to nam nije važno jer s tom svotom i
sad raspolažemo:'

PRIČA O SLABOJ MOMČADI koja je doži-
vjela svoj trenutak slave vrlo je uvjerljiva. No,
sudeći prema Simonu Robertsu, nema razloga
misliti da je to bio samo jednokratni bljesak. Da,
velike će se momčadi oporaviti tijekom zime
i oblikovati bolide oko dvostrukih diluzora te
ispraviti pogreške iz ove sezone, ali također će
otpuštati ljude zbog novih ograničenja proračuna,
dizajnirati hidraulične sustave, usavršavati dijelove
mjenjača. U momčadi Force Indije usredotočit će

se na razvoj u zračnom tunelu, dodatno poraditi
na prednostima i nadati se da će uspjeti nastaviti
jahati na valu dobrih rezultata potkraj sezone.

Simon Roberts: "Biti u podređenom položaju
uređeni je dio britanske kulture i to je fantastično.
Ja doista uživam u tome. Ova momčad ima
fantastičnu povijest i ponovno smo postali ..ubojice
divova': Emotivno, momčad Force India dio je
mene, a ja sam dio nje i mislim da se ta povezanost
neće nikad prekinuti:'
James Key: "Razvoj bolida za sljedeću sezonu
težak je izazov jer jedine informacije koje smo
dobili su iz Bridgestonea o uskim prednjim guma-
ma, a bolid ne možemo testirati na stazi. Ukratko,
morat ćemo si ostaviti više manevarskog prostora
glede raspodjele težine i raspona aerodinamičke
ravnoteže:'
Michael Hart: "U tunelu ćemo prolaziti kroz
ponovno oprirniziranu petlju za uske gume i vjero-
jatno ćemo bolid testirati bez poklopaca na predn-
jim kotačima. Očekuje nas mnogo posla:'
Thomas Gazengel: "Pokazali smo da se možemo
brzo promijeniti i prilagoditi, pa nema razloga da
tako ne nastavimo i sljedeće godine:'
Simon Roberts: "Ne očekujemo velike promjene
2010. Međutim, važnije je što nećemo biti pod pri-
tiskom potrebe da otpuštamo osoblje, što katkad
može odvratiti pozornost uprave od važnih stvari.
Ovaj put nećemo morati sve načiniti na brzinu, a
promjene propisa su rješive.Naravno, to ne znači
da ne možemo pogriješiti u osnovnim stvarima, ali
očekujem da ćemo sljedeće godine imati normalniji
razvojni program:'
Bruce Eddington: "Naš je problem u prošlosti bio
što smo prebrzo postali preveliki. No, broj zapos-
lenika se uvijek kreće oko 260, a to je dovoljno
da momčad funkcionira i da ne osjećamo da će
se u tvrtki zbiti neke promjene. U nekoj drugoj
momčadi ja bih bio mali zupčanik u većem motoru
i posao mi ne bi bio tako raznolik. Ovdje mogu
razgovarati s laminatorom, obrezivačem i dobiti
"širu sliku" o svakom dijelu. Usto, na kraju dana svi
znamo da je ova mala skupina obavila posao:'

Prije godinu dana bilo bi nam gotovo nemoguće
napisati rečenicu da možda budućnost F1 nije
samo crvena i srebrna. Svašta se može dogoditi i,
kako je Andy Murray običavao govoriti, obično se
i dogodi. Ne bi li bilo fantastično da budućnost
sporta bude i zelena, bijela ili narančasta? FO
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što zapravo timovi u garaži gledaju
tljekom utrke? Kako bismo to saznali
pridrUžili smo se momčadi loyote.
RIJEČi JAMES ROBERTS
SLIKE STEVE ETHERINGTON/LAT

IJEAN MARC VIGNALI
Inženjer zo motor Jarna Trullija

Dva inženjera s lijeve strane zida s rnonitorirna
usredoročeni su na sve podatke koji dolaze s bo-
lida Jarna Trullija, dok se preostala dva koji sjede
malo dalje bave bolidom Time Glocka. Vignali
je usredoročen na sve telemerrijske podatke Trul-
lijeva motora koji se prema boksu odašilju putem
antene smještene na prednjem dijelu monokoka.
Tijekom utrke on pazi na gume, razinu goriva,
temperaturu vode, ponašanje gasa, a dobiveni
podaci su na zaslonu u realnom vremenu, ovisno o
rome gdje se u svakom krugu Trulli nalazi.

12 OLAF BULGRIN
• Sistemski inženjer Jarna Trullija
Bulgrin je sisternski inženjer bolida broj devet i
nadzire sve ostale vidove bolida nevezane za
moror. Nadzire stanje cjelokupnog elektroničkog
sustava, uključujući senzore i vozačeve
prekidače, a u slučaju kvara mora odmah utvrdi-
ti uzrok. Također, u slučaju nekih neobičnih
očiranja svim inženjerima daje povratne
podatke. Iznad zaslona svakog bolida nalaze se
standardni monirori s TV prijenosom utrke,
zasloni s vremenima, podacima o stazi i
meteorološkim uvjetima na stazi.
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IJANKRESS
Inženjer nadzornih sustava Trullija i
Glocka

Odmah pokraj Bulgrina sjedi inženjer nadzor-
nih sustava koji pazi na promjene brzina, prije-
nos i hidrauliku obje Toyore. On također pode-
šava nadzorne sustave mjenjača, spojke, gasa i
diferencijala .koristeći podatke i povratne po-
datke od vozača kako bi iz svakog dijela izvukao
najbolje performanse. Nadalje, on nadzire podat-
ke u realnom vremenu kako bi mogao odgovori-
ti na svaki mogući kvar nadzornih sustava i savje-
tuje trkaće inženjere koji dalje preporučuju voza-
čima da po potrebi mijenjaju pojedine postavke.

nCARLO TAGLlAFERRI
• Telemetrijski inženjer Magneti Marellija
Svaki Fl bolid ima oko 150 različitih senzora
koji se nalaze po cijelom bolidu te bilježe
njegovo ponašanje i odašilju podatke u garažu.
U Toyori bilježenje podataka u realnom vre-
menu obavljaju sustavi tvrtke Magneti Marelli, a
Tagliaferri je pri ruci samo kako bi osigurao
pouzdanost sustava. On se bavi samo prijeno-
som podataka s boli da do boksova i provjerava
rad senzora kako bi podaci bili na usluzi svim
inženjerima. On također obavlja neka testiranja
kako bi riješio zadane probleme na isti način
kako biste i vi postupali s problematičnim PC-om.

"Ako se pojavi problem
Reinhold izvještava
pitwall treba li pozvati
bolid u boks ili nen

cl STEFAN REINHOLD
• Viši inženjer zo elektroniku
Reinhold je glavni inženjer u boksu, kako to
pojašnjava Toyotin direkror momčadi Jens
Marquardr: "On naše inženjere iz garaže pove-
zuje s pirwallorn. Ako se pojavi neki problem, on
izvještava pitwall , pa se bolid poziva u boks ili
nastavlja dalje. Katkad je nužno stupiti u vezu s
vozačern i obavijestiti ga da reserira neku od
elektroničkih funkcija:'

~ MARTIN LACKNER
• Informatička podrška na stazi
Iza Stefana Reinholda sjede Glockov sistemski
inženjer Patric Elsen i inženjer za motor Ioannis
Kitsopanidis, dok iza niza stolica sjedi Martin
Lackner, odgovoran za računala u boksu.

Nije sve na Jarnu ili limu: dečki u crvenim kombinezonima u dnu loyotine
garaže brinu se za sve tehnološke čarolije
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U to doba, davno prije elektroničkih sustava za mjerenje vremena i
njihovih ispisa, vremena na treningu zapisivala su se na komad papira
koji bi se stavio na oglas nu ploču ispred kontrole utrke. Jednom pri-
likom Max se pridružio gomili natiskanih vozača koji su pokušavali
pročitati svoje vrijeme kad je ocljednom iza svojih leđa začuo nepoznat
glas od kojeg mu je zastalo srce. "Mosley', rekao je glas ozbiljno.
"Sigurno je rođak proizvođača karoserija Alfa Mosleya," Max je odahnuo
s olakšanjem. Konačno je, pomislio je tada, pronašao razbibrigu u kojoj
će ga suditi prema njegovim zaslugama, a ne prema neslavnoj obitelji.

Više od 40 godina kasnije dobio sam zadaću ukratko opisati lik i
djelo predsjednika FIA-e na odlasku Maxa Mosleya, istodobno na pre-
cizan i pravedan način. Moje je mišljenje da, želite li razumjeti što dois-
ta pokreće Maxa, morate pročitati biografiju njegova oca Moj život
objavljenu 1969. Što se tiče pozitivnog nasljeđa, otac je na sina prenio
šarm i karizmu, nenadmašnu duhovnu okretno st, sjajan smisao za
humor i golemu odlučnost. Na popisu negativnosti našlo bi se samo-
pouzdanje koje graniči s arogancijom, osveroljubiva priroda koja nikad
ne zaboravlja uvredu i, paradoksalno, neobična odbojnost prema auto-
ritetima. akon što sam to razjasnio, svatko tko tvrdi da je Maxov
mandat na čelu FIA-e bio potpuno bez zasluga jednako je nerealis-
tičan kao i oni koji smatraju da je bio najbolja stvar koja se ikad do-
godila tom upravljaćkorn tijelu. Poput većine stvari u životu, Mosley
je bio djelomice dobar.

Rođen je 1940., malo prije nego što su njegovi roditelji završili u
zatvoru zbog kontroverznog zakona ratne vlade - Obrambene uredbe
18B. Njegova majka, Diana Mosley, malenogje Maxa oslovljavala
njemačkom riječju Enrschlossener - "odlučni': To se činilo prikladnim
opisom djeteta koje je naslijedilo majčin šarm i očevu čvrstoću. Max i
dan danas priznaje da nije bio pretjerano dobar učenik, a kozmopolir-
sko obrazovanje stekao je u Francuskoj i Njemačkoj nakon što je s
roditeljima 1950. napustio Englesku. Uz pomoć privatnih učitelja Max
je nadoknadio propušteno, taman na vrijeme da uspije dobiti mjesto

na Oxfordu. Studirao je fiziku i pravo na sveučilištu Chrisr Church i
činilo se da je na dobrom putu prema predsjedničkom mjestu debar-
nog kluba Oxford Union. Došao je do funkcije tajnika, no onda ga je
dostigla uspomena na ekstremne političke stavove njegova oca.

No više od ičega Max je želio ući u svijet automobilističkog sporta, a
njegovu je želju pobudio posjet Silverstoneu sa suprugom Jean dok su
zajedno srudirali na Oxfordu. Uspješno se 1966. i 1967. utrkivao
automobilima serije U2, ostvarivši brojne pobjede i rekordna vremena.
S Brabhamom BT 23C je 1968. napredovao u F2 i sudjelovao u
poznatoj, kišom naropljenoj utrci na Hockenheimu na kojoj je pogin-
uo legendarni Jim Clark. Nakon što je iduće godine na Niirburgringu
zbog kvara ovjesa na njegovu novom Lotusu 59 odletio sa staze dok je
trenirao za Eifelrennen, Mosley je zauvijek otišao u mirovinu.

Što se tiče njegove pravne karijere, Max je brzo zaključio da bi se u
živoru mogao baviti i mnogo zabavnijim stvarima: "Jednog mi je dana,
dok sam hodao hodnicima suda u Londonu, sinulo da ako uspijem
izdržati 40 godina, jednom ću vjerojatno postati cijenjeni odvjetnik.
Možda bih čak postao i sudac. Ali to bi značilo da bih i vruće ljetne
dane morao provoditi na sudu, u neudobnom odijelu. Znao sam da
mora postojati nešto bolje od toga:'

No nešto moramo razjasniti. Max ne bi imao baš ništa protiv karijere
u britanskoj politici - čak je istraživao mogućnost da bude konzerva-
tivni parlamentarni zasrupnik. Tražio je savjet nekih utjecajnijih torije-
vaca, uključujući lorda Srockrona, bivšeg premijera Harolda
Macmillana. No rekli su mu da bi prezime Mosley, čak i nakon svih
tih godina, i dalje predstavljalo nepremostiv izborni hendikep. Drugim
riječima, nije bilo nikakve šanse da uđe u parlament.



Maxa sam prvi put susreo u siječnju 1970. Moj kolega Andrew
Marriott nabavio mi je pozivnicu za predstavljanje Marchove F1
momčadi u pitlaneu Silverstonea. Postoji čak i fotografija snmljena tog
dana - Max, Marriott, čak i Denis Jenkinson izgledaju prihvatljivo,
dok sam se ja, oduvijek pravi šminker, odlučio za posebnu, poludugu
dvorednu jaknu od rvida. Izgledao sam kao kladioničar u krizi. To baš
i nije bila karta za Mosleyev svijet, ali sjećam se da je bio oličenje
šarmantnog čovjeka, unatoč uljezu u svojem društvu - novinarskom
nespretnjakoviću, sinu bankovnog činovnika.
Jednom sam za Maxa rekao da isijava "hladnokrvnorn, pomalo dis-

tanciranorn ljubaznošću iznimno privilegiranih osoba".
I dalje stojim iza tih riječi. Iskreno rečeno, on i njegov partner iz

March Engineeringa Robin Herd uvijek su bili od velike pomoći dok
sam se kao novinar penjao preko F2 do F1. Max je uvijek bio ljubazan
i uživao sam u njegovu društvu. Ali usprotivili biste mu se na vlastitu
odgovornost.

Tijekom razdoblja kad sam 1980. radio za CS Prornotions, crnčio
sam za Maxa i Bernieja Ecclestonea dok su se borili s FIA-om za
komercijalni nadzor nad Formulom 1. U to je doba Udruga konstruk-
tora Formule 1 (FOCA), snažno uporište Ecclesroneove moći, posta-
jala sve važnijom snagom u sportu.

Na VN Španjolske 1980. pomogao sam Maxu napisati FOCA-inu
službenu izjavu, Bila je to jedna od rzvspirarskih" utrka koje su se
održavale otprilike u isto vrijeme dok je tadašnji predsjednik FIA-e
Jean-Marie Balestre pokušavao svim silama zaustaviti ono što je smat-
rao Berniejevim i Maxovim pokušajem otimanja sporta. Kao Što kažu,
životu nikad ne manjka ironije ...

Nakon što sam dobar dio petka navečer proveo pišući Maxovu
izjavu, on se pred zoru pojavio u motorhorneu s viješću da od četiri
sata ujutro razmišlja o izjavi i da je moramo ponovno napisati. "Isuse
Kriste, Max, proveo sam pola dana pišući ovaj tekst'; pobunio sam se.
A on mi je kratko odgovorio: "E pa morat ćeš ga ponovno napisati:'
Temperatura je pala za nekoliko stupnjeva. Max nije ostavljao nikakvu
mogućnost izbora.

Mosley se tijekom rata između FOCA-e i FISA-e prometnuo u
Ecclesroneovu desnu ruku i pravnog stručnjaka, pa je sudjelovao i u
sastavljaju poznatog Konkordskog sporazuma kojim je tri desetljeća
upravljano F1 biznisom. Nakon Što su Ecclestone i FOCA iz sukoba
izašli kao pobjednici, Max se okrenuo političkoj strani
automobilističkog sporta. Najprije je postao predsjednik komisije
proizvođača, predstavljajući svjetske proizvođače motora na FIA-inu
Svjetskom automobilističkom vijeću. I niste morali biti genije da biste
shvatili što mu je idući korak.

Max je bio u dobrom položaju za natjecanje S Jean-Marie Balestre-
om za radno mjesto predsjednika FIA-e. U savršenom trenutku, u

listopadu 1991., pobijedio je Balestrea na izborima i to S uvjerljivih 43
glasa prema 29.

Znamo kakva je ljudska priroda, pa kad se Max smjestio na
novom radnom mjestu uslijedilo je uobičajeno razdoblje medenog
mjeseca. Prevladavalo je mišljenje da mladoiliki 51-godišnjak Mosley
predstavlja novi početak za upravljačko tijelo koje se prečesto činilo
okaljano raznim spletkama. Počeo je dovoljno dobro, ali u njegovu je
ponašanju uvijek bilo nešto što je iririralo, pa mi se, bez obzira na
prednosti i nedostatke politike koju je zastupao, uvijek činilo da je
Max najviše uživao u prokleto dobroj raspravi.

Činilo se da misli kako je FrA, gotovo po samoj definiciji, organiza-
cija koja zahtijeva i zaslužuje neupitno poštovanje kao svoje pravo.

aravno, s tim se nisu svi slagali.
No Mosley je znao biti i iznimno hrabar. Nakon tragične nesreće

Ayrtona Senne na VN San Marina u Imoli 1994. pokrenuo je
mnoštvo promjena pravila kako bi se bolidi usporili i unaprijedila
sigurnost. Zapravo je FIA pod njegovim vodstvom pokrenula i
održavala postojan program unaprjeđivanja čvrstoće bolida i
poboljšanja sigurnosti na stazama, Što je velikim dijelom zasluga
njegove odlučnosti.

On je čovjek koji može obaviti posao - čak i ako to znači lupiti
šakom o stol i natjerati nekoga na suradnju. FIA je pod njegovim
vodstvom nastavila biti demokratska institucija, ali snaga Mosleyeve
osobnosti pobrinula se za to da obično sve bude po njegovu.

Vrijedan napredak ostvario je i za cestovne automobile uvođenjem
Euro NCAP sustava testiranja sigurnosti koji je kupcima ponudio
mjerilo prema kojem mogu procijeniti sigurnost automobila za koji
se zanimaju. Pod okriljem Zaklade Svjetske automobilističke organi-
zacije poboljšanje sigurnosti bilo je sveobuhvatno i proširilo se u
svaki kutak i svaku kategoriju sporta.

Mosley se usput upleo i u nekoliko razmirica. Prvi je bio na redu
obračun s povjerenikom za natjecanje Europske komisije, pokojnim
Karelom van Mierrorn, koji je završio tako da je FIA morala dokazati
da ne sudjeluje u komercijalnoj strani F1 posla, nego samo u sport-
skim pitanjima. Usto, Max si nije mogao pomoći ni kad je bila riječ
o uživanju u neugodi šefa McLarena Rona Dennisa u svezi ozlo-
glašenog"liegate" skandala, ijoš uvijek sve one koji (poput mene)
smatraju da je kazna od 100 milijuna dolara nametnuta engleskoj
momčadi bila nečuvena proglašava "doista glupim ljudima koji o
tome nisu dobro promislili'' Hrnrn.

Od najnovijih zbivanja, Mosley je upravo izazvao presedan u
povijesti upravljačkog tijela tako Što je podržao kandidaturu Jeana
Todta za svojeg nasljednika na mjestu predsjednika FIA-e. Je li u redu
da trenutačni predsjednik daje podršku potencijalnom nasljedniku,
pitanje je koje već nekoliko tjedana zaokuplja F1 krugove.

Suvišno je reći da je Mosley hladnom samouvjerenošću odbio
takve ocjene od sebe. Ali kakav god bio rezultat izbora, Max će
možda vladati iz sjene i to s položaja predsjednika F1 senata na
koji bi mogao zasjesti.

Ako kažem da je sklizav poput jegulje, malo smo rekli ....



RIJEČi BRADLEY LORD SLIKE STEVE WATERS

SVaki bOlid ima četiri ista gumena dijela s gaznom površinom veličine razglednice.
ZVučijednostavno. Dakle, zašto su gume ove sezone toliko važne? I zašto na
svakoj utrci ne rade jednako? F1 Racing istražuje ...

prostite zbog rime, ali one su crne i okru-
gle, baš poput biljarske kugle. Dapače, kod
svakoga su jednake. Dakle, zašto su gume
ili da budemo jasniji, zašto je upravljanje
gumama toliko važno ove sezone? Hiro-
hide Hamashirni, Bridgestoneov direktor

razvoja sportskih guma: "Mislim da smo ih u doba
dok je trajalo nadmetanje među proizvođačima
prilagođavali bolidu. Tada je svaki bolid mogao
izvući najbolje iz njihovih performansi. Sada smo
jedini dobavljač, pa momčadi moraju dobro isko-
ristiti postojeće gume. Neke momčadi iskoriste 80
posto, a neke 100 posto mogućnosti guma:'

Toyotin tehnički direktor Pascal Vasselon dodat-
no je zakomplicirao srvari. "Budući da rabimo stan-
dardne inačice, gume su tvrđe i uvijek imamo pro-
blema s njihovim zagrijavanjem. Dok je bilo više
dobavljača gume su imale takva svojsrve da su pos-
tizale veliku razinu gripa vrlo brzo. Sada su nešto
konzervativnije i povremeno ih je teško zagrijati:'
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Dakle, zašto je povremeno teško postići da gume
rade kako treba? Što tOunutar gume određuje hoće
li gume proraditi ili ne? Zašto kod nekih bolida
gume rade, a kod nekih ne? I zašto kod nekih bol-
ida gume savršeno rade na jednoj stazi, a potpuno
otkažu na drugoj? Ako ste zbunjeni, znajte da niste
sami. Odmah će vam sve biti jasnije ...

Prvo što morate znati je da gume F1 boli-
da, premda izgledaju okrugle dok jure 300 km/h,
uopće nisu takve. U stanju mirovanja guma se
oslanja na gaznu površinu (dio gume koji dodiru je
podlogu) od oko 100 cm2, nešto malo manju
od razglednice. Međutim, pri većem opterećenju,
primjerice dok bolid juri kroz Eau Rouge, srvari
postaju poprilično drukčije. Gazna površina
povećava se na gotovo 500 cm2 (veličina papira A4
formata). Usto, bočnice se rastežu i izobličavaju, a
sama guma je tako žestoko pritisnuta o podlogu da
između nje i podloge dolazi do kemijske reakcije.





Svi ti čimbenici zajedno čine prianjanje (grip):
što je veća gazna površina, guma bolje prianja; što
je guma više zagrijana do određene temperarure,
bolje prianja.

Dosada je sve bilo jednostavno. Ah, prema Vas-
selonovim riječima, stvaranje gripa "mnogo je
složenija stvar" "Da bi se proizvelo prianjanje mora
se osloboditi energija'; pojašnjava nam.'~ da biste
u smjesi oslobodili energiju, nužna je histereza"
Histe - što? Zvuči poput neke teške bolesti, a ne
načina za ubrzanje automobila.

"Moramo se vratiti na fizikalne procese u smjesi
koji se događaju u dodiru s podlogom'; nastavlja
Vasselon. "Dok komadom gume ldižemo po asfal-
tu, njegove se čestice utiskuju u smjesu. To znači
da imate različit dodirni tlak u gornjem i donjem
sloju podloge. Ta razlika u tlaku omogućava pojavu
hisrereze,"

Laički rečeno, dok guma prolazi površinom sta-
ze ona se na mikroskopskoj razini izobličuje i uvija.
Tijekom uvijanja unutar gume dolazi do među-
molekularnog trenja, oslobađa se energija, stvara
toplina i zbog roga podiže temperarura u gumi.
Međutim, ako je razlika u tlakovima prevelika,
guma se troši umjesto da se uvija i cljelićigume se
skupljaju na površini gume. Ta pojava poznata je
kao graining - habanje.

Proces koji kreira hisrerezu poznat je pod nazi-
vom "utiskivanje" i predstavlja prvi način stvaranja
gripa. Utiskivanje također ovisi i o izvornoj mekoći
smjese - što je smjesa tvrđa, utiskivanje je slabije,
jer smjesa ima manju sposobnost deformiranja i
prilagođavanja neravninama na stazi.

Drugi način stvaranja gripa poznat je kao "adhe-
zija"ili prianjanje."Zamislite izolacijsku vrpcu';
pojašnjava Hamashirna. 'Adhezija je ključni čim-
benik na vrlo čistoj stazi. Na prljavoj sliči lijepljenju
vrpce po prašnoj površini - možete to učiniti samo
jednom. Kad prašine nema vrpca savršeno funk-
cionira i možete je zalijepiti nekoliko puta. Kada
imate sloj gume već položen na površini staze gu-
ma i staza ponašaju se poput dvije zalijepljene ljep-
ljivevrpce."Ako je staza 'gumirana'; dolazi do mole-
kularnog privlačenje između staze i guma: to je

BrawnDYi bolidi te2e podupravljanju, što znači da na stazama koje zahtijevaju
JlllIju s više preupravljanja poput Monaka bolje čuvaju stra2nje gume

savršena adhezija. Usporedbu s ljepljivom vrpcom
možemo i proširiti: često kad odlijepimo vrpcu
možemo na površini vidjeti djeliće ljepila s vrpce
(šro odgovara tragovima guma na stazi) ili ras-
tegnuro ljepilo između vrpce i podloge.

To se na molekularnoj razini zbiva i kad guma
dođe u dodir sa stazom.

Mekša smjesa u odnosu na tvrđu ima veći udio
ulja; prisurnost ulja čini molekule duljima, a
veze među njima slabijima. "Zamislite oprugu"
pojašnjava Hamashirna. "Dulja opruga je meka,
dok je kraća kruta" Duge molekule se u dodiru

Malo utorene intermediate gume rade u gotovo svim uvjetima, ali obično se
rabe kad je malo mokro, no ne baš jako mokro ...

s podlogom ponašaju opušteno jer su slabije od
kraćih ijačih molekula tvrđe smjese - i stvaraju
više gripa.

Usto, to pojašnjava zašto je 'gumirana" staza
toliko opasna po mokrome: sloj vode prekrije sloj
položene gume na stazi i onemogućava molekular-
no adhezijsko privlačenje. Također, prisutnost sloja
položene gume onemogućava utiskivanje koje je
savršeno na "svježoj" stazi. To je razlog zašro vozači
po mokrome voze neobičnim putanjama.

Veza između histereze i adhezije je složena - po-
novno, stručnjaci se posve ne slažu oko svih pojedi-
nosti - ali za adheziju je prethodno potrebna



Za raZliku Dd Brawna, na Red Bullu gume savršeno rade u brzim
zavojima Silverstonea

hisrereza. Drugim riječima, da bi guma savršeno
prianjala prethodno ju morate zagrijati. Međutim,
važna je brzina pojave histereze: ako je prebrza,
guma se pregrijava i mogu se pojaviti plikovi; ako
je brzina premalena, guma je izdržljiva, ali nema
dovoljno gripa.

Kad vozač ili inženjer spominju izraz "uključiva-
l:je';misle na zagrijavanje guma na temperaturnu
razinu kad započinje hiscereza, odnosno kad se srž
smjese počinje zagrijavati.

Bridgestoneove ovogodišnje četiri smjese (super-
meka, meka, srednja i tvrda) rabe se za dva raz-
ličita radna temperaturna područja: meka i super-
meka smjesa za niže temperature, a srednja i tvrđa
za više.

Znači, ako je temperatura staze ispod 25 "C tada
će meka i superrneka inačica zasigurno imati pred-
nost, a ako je temperatura staze iznad 35 "C onda
će srednja ili tvrđa varijanta biti bolji izbor.

Za temperature negdje između pogodne su sve
varijante. "Zamislite gumu za žvakanje i gumu za
pravljenje balena'; pojašnjava Hamashima. "Za
omekšavanje gume za pravljenje balona potrebno
je više vremena nego za omekšavanje gume za
žvakanje.

To je primjer za razinu radne temperature: guma
za žvakanje je poput gume S niskom radnom
temperaturom, dokje guma za pravljenje balona
primjer gume s višom radnom temperaturom:'
Treba naglasiti da se radno temperaturno područje
odnosi na temperaturu staze, a ne na temperaturu
guma - radna temperatura guma za oba temper-
aturna područja iznosi između 80 -c i 110 -c.

Dakle, to je bio znanstveni dio priče. Ali, zašto
je ove godine momčadima toliko teško na pravi
način rabiti gume ili postići neku postojanost u
ponašanju guma?

Prvo što moramo shvatiti je da ovogodišnje
gume imaju više potencijalnog gripa sprijeda nego
straga. Dimenzije su ostale iste, a prelaskom na
slikove prednjim je gumama povećana dodirna
površina, pa bolidi zbog previše prednjeg gripa
pate od preupravljanja. Iz Bridgestonea su
predložili sužavanje prednjih guma, ali to je stiglo
prekasno za momčadi koje su već razvili svoje
bolide na temelju širih guma. Kako bi se nosili

s većim silama u zavojima obavljene su preinake
u konstrukciji stražnjih guma, ali ni tO nije bilo
dovoljno za dostizanje prošlogodišnje ravnoteže
između pred,:jeg i srražnjeg kraja.

U Bridgestoneu su zato predložili podešavanje
bolida prema podupravljanju kako bi se sačuvale
stražnje gume. U Brawnu su to postigli na drugi
način uz pomoć koncepta dvostrukog difuzora s
kojim su straga dobili više gripa.

Hamashima je Brawnov bolid prozvao "pod-
upravljačem" S druge strane, u Red Bullu imaju
bolid podešen na preupravljanje, što pojašnjava
naizmjenično dobre nastupe te dvije momčadi od
utrke do utrke: staze sa sporim zavojima voze se s
više preupravljanja (zbog razmjerno veće uporabe
stražnjih guma), dok one na kojima prevladavaju
brzi zavoji traže više podupravljanja. "Brawnovi
bolidi dobri su na stazama koje zahtijevaju vožnju
s više preupravljanja" rekao je Hamashirna, 'Jer
tada njihova izvorna postavka s podupravljan-
jem dobiva prorurežu. Potpuno suprotno je kod
momčadi Red Bulla"

I dok je ovaj uzorak u nastupima općenito točan,
u svim slučajevima nije tako. Dakle, zašto na nekoj
stazi momčadi uspijevaju iz guma izvući najbolje, a
već se na sljedećoj muče s njihovim zagrijavanjem?

Prvi razlog je nedostatak testiranja. Prisiljeni su
testiranja obavljati petkom tijekom vikenda kad
se vozi utrka, umjesto preko tjedna između utrka
pred praznim tribinama.

Usto, staze su neizbježno u lošem stanju, a kilo-
metraža ograničena, što drugim riječima znači da
su testiranja uvijek u određenoj mjeri manjkava.
Tijekom zimskih testiranja kilornetraža je također
ograničena, tako da su u novu sezonu momčadi
ušle s manje podataka o gumama nego što je
uobičajeno.

Taj manjak znanja u sprezi s nemogućnošću
obavljanja sezonskih testiranja tljelomice je uzrok

negativni nagib znači i manju gaznu površinu, pa
je i dotok energije u gumu teži - to je poput raz-
like između pritiska koji stvaraju tenisice i šrikle.
Međutim, s obzirom da se zagrijava samo mali dio
površine, u pitanje dolazi sav grip, a kao dodatna
nevolja javlja se i mogućnost pregrijavanja, što u
konačnici može dovesti u pitanje trajnost gume. S
druge strane, manje negativan nagib kotača znači i
veću gaznu površinu, ali i slabije zagrijavanje. Sve
je, dakle, u kompromisima.

"Nema čarobnog metka'; rekao je Vasselon.
"Imamo sve parametre uobičajne postavke: aero-
dinamički po tisak, raspodjelu težine, nagib, tlak u
gumama. A svi oni utječu na zagrijavanje. Me-
đutim, svaki slučaj moramo zasebno razmotriti i
imamo niz stvari koje moramo učiniti u skladu s
određenom vrstom problema:'

Da bi gume proradile momčadi na svakoj utrci
moraju riješiti drukčiju jednadžbu, Ona ovisi o
temperaturi staze, površini staze, uvjetima na stazi,
količini goriva, načinu vožnje, konstrukciji ovjesa
i vrsti guma - i točnoj radnoj temperaturi na
koju ciljate, a koja se može mijenjati unutar danih
parametara.

Inženjeri pokretnu metu ciljaju pištoljem koji
ZaI10si:nije nikakvo čudo što je teško postići
savršenstvo. Tome moramo dodati i činjenicu
da ove godine momčadi rabe gume koje su tvrđe
nego Što bi trebale biti i uopće nismo iznenađeni
činjenicom da ih je dovesti na optimalnu radnu
temperaturu vrlo teško u situaciji kad su se Fl
utrke počele voziti i na nekolicini novih staza.

Naravno, teoretski bi se moglo očekivati da su
momčadi već stekle neko iskustvo s gumama,
pa im neće predstavljati problem sljedeće godine
- naposljetku, sveje to bilo začinjeno nevjero-
jatno malim razlikama među bolidima i vrlo
strrnom krivuljom učenja na temelju iskustva
svih momčadi. evoljaje u tome da se stvari opet

"Upravljanje gumama vrlo je složeno. Čak i kada bih vam i
mogao reći kako se to radi, ne bih vam rekao ... "
Pascal Vasselon

kasnijeg povratka u formu velikih momčadi pOput
McLarena i Ferrarija.

Drugo, prevelika tvrdoća smjese, o čemu je
ranije govorio Pascal Vasselon, dovodi momčadi
u dilemu. "Svjesni smo da ćemo imati problema
sa zagrijavanjem barem jedne smjese'; pojašnjava
Vasselon. "Znači da moramo poboljšati zagrija-
vanje, Međutim, u mnogim situacijama morate
s gumama pažljivo postupati da biste onda kad
poželi te iz njih mogli izvući najbolje. Započnete s
konceptom bolida koji čuva gume, a onda prijeđete
na posravku za najbolje zagrijavanje:'

Pronaći rješenje za takva proturječja nije lak
posao. Primjerice, momčadi mogu započeti
utrku s više negativnog nagiba kotača (kad su u
stanju mirovanja nagnuti prema unutra i ne stoje
uspravno) kako bi bolje zagrijavali gume. Veći

mijenjaju. Uže prednje gume koje je Bridgestone
predložio za ovu sezonu rabir će se kako bi se
ispravila neravnoteža u gripu. I dok će se izmjena
guma dopustiti, dolijevanje goriva neće - dakle,
upravljanje gumama tijekom utrke, od uvodne faze
s punim spremnikom do perolake faze u završnim
krugovima, radikalno će se promijeniti. To znači da
će momčadi morati obnoviti znanje o dovođenju
guma na optimalnu radnu temperaturu. "Sveje to
vrlo složeno'; zaključuje Vasselon. "Ne mogu vam
reći kako se to radi. A kada bili i mogao, ne bili
vam rekao!"

Ako vam još uvijek treba dokaz o važnosti
upravljanja gumama u Fl momčadi, sad ga ima-
te. U Fl ima mnogo tajni. Ali, kako natjerati gu-
me da rade i to svaki put najvjerojatnije je naj-
strože čuvana rajna.

ou
FO~
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NASTUPILI SU SAMO JEDNOM
ZAČUĐUJUĆI BROJ VOZAČA NASTUPIO JE SAMO U JEDNOJ UTRCI.
UPOZNAJTE OSTALE CLANOVE Fl DVORANE SRAMA .

(hano(h Miguel Angel
Nissany Guerra
U boksu prozvon Argen~nac Guerro
"S~rling Mossad", Bernardus Pon triput se 1981.

Izraelac Nissany već u petok Poznat po nadimku "Ben", neuspješno pokušavao kvali-
je završio trening zo Veliku Pon je započeo Veliku nogradu ficiro~ sa svojom OseIlom prije
nagradu Mađarske 2005. Nizozemske 1962. Nakon veli- nego što je nopokon dospio na
dobivši priliku u Minardijevu ke nesreće, preselio je u Kalifor- startni poredak Imole. Slomio
trećem bolidu. 42-godišnjak niju i otvorio vinariju, o zatim je ruku i nogu na putu prema
bio je očajno spor, čak i zo kri- je predstavljao Nizozemsku u zavoju Ioso u prvam krugu -
terije te momčadi, o otpušten gađanju glinenih golubova na i to je bio njegov kraj u
je odmah nakon treninga. Olimpijskim igrama 1972. Formuli 1.

Hans Heyer
Nije se uspio kvalificiro~ na
Hockenheimu 1977., ali
odoguroo je bolid do grida
bez znanja sudaca i započeo

utrku - potpuno ilegalno,
ali uz glasnu podršku
gledatelja. I sudaca, koji su mu
mahali zastavama. Crnim.



Zanimljive slike iz
prošlosti utrka

VOZAČi SU SE NAGUŽVAlI
U lA SOURCEU
KAD 26 VOZAČA koji upravljaju bolidima s
više od 700 KS dobiju zeleno svjetlo, gotovo je
neizbježno da će pet sekunda kasnije u prvi,
uski zavoj stići vrlo različitim brzinama. I baš se
tako 1990. dogodilo na Velikoj nagradi Belgije,
nakon Štoje utrka bila odgođena za jedan sat
zbog prekida uzrokovanih s dvije crvene zastave.

Utrka je započela borbom McLarena Ayrtona
Senne i Ferrarija Alaina Prosta, ali je prije utrke
Francuz upozorio: "Najveći je problem preživjeti
prvi zavoj ..:' I imao je pravo. Prvi je prekid
uzrokovao elson Piquet jer se zabio u
Mansellov Ferrari (na fotografiji), uzrokujući
pravi kaos u La Sourceu. Bilo je to doba prije
sigurnosnog automobila, a staza se raščišćavala
pokazivanjem crvene zastave.

Zatim, pri ponovljenom starru, crvena je
zastava opet pokazana nakon Što je Paolo
Barilla na izlazu iz Eau Rougea uništio svoj
Minardi. Usprkos zabrinutosti zbog La Sourcea,
pobjednik utrke Senna izjavio je da je i to bolje
nego preusmjeravanje bolida uz stare boksove.

"Da, mislim da je u redu'; kazao je. "To je spori
zavoj, Što znači da su nezgode spore i šanse da
se dogodi nešto loše vrlo su male. Dalje u Eau
Rougeu brzina je mnogo veća i nesreće bi bile
opasnije - možda bi, ipak, bilo bolje da je staza
nešto šira ..:'

Od 1990. srarrno/ciljna ravni na doživjela je
niz poboljšanja i sad je na stražnjem dijelu grida,
koji se nekoć nalazio u zavoju iz šikane
Autobusna postaja, staza ravna.

Fl RACING PROSINAC 2009.

1 JEAN ALESI
Mala Tyrrellna lRomčad se D
kYalinkacijama u Spa pokazala odličnom.
Isponili su peti red grida, s tim da je
Alesi startaa isp!'td svog kaleJ! Satma
Nakajile. TijekiII utrke Alesi je lštetio
svIje Pirellijne gDlle i završi. na
oSlam Illjestu.

5 GERHARD BERGER
Naj~rži I petak i .Mlgi n Jri•• ,
Alstrijanc se n.n .a će ISpjefi
klpirati NalIilija nzeći IIrkl n sali
jedni kllpletl JIIa. Me.ltil, BerJer
je bil jeda. Id pmb n.eći. kaji se
zaustavi. zbog prolIIjene gHlla, a Dtrkl
je završi. aa t!'tćell mjestu.



2 NIGEl MANSELl
NakoRšta ga je Nelsn Piquet natjerae
a zid, Mamll Je usklčia a rezeMi
_.Ii. i pmm startao. Na nesreću,
.olid je bil pripremljen za njtgm
kolegi Prosta, pa je Istanlvia ~a 841
previše preupravlja. Odustao je ukon
samo 19 krugova.

3 NElSON Ploun ST.
Piqnt je ~il Id,mrn za dvije emn
zastm I SpI. Pm je PlklZlU kad se
I mlinklcijala iZYr!i113 izlaskl iz
AIII~lm plsIIje, PI je ~llkir31 Ilazak
I ~Iksm. latil 'I je Ilkll stam
ItJte dldirlll SlZIki I larllsseI,
pa je .daril I Mmella.

SilplUtli TalijlD "tm dl je pl.ijedil
I Spa. Olk SI SelU i Prlst I klksl
lijeajlli ,Ile, 'Slldrl' je iza~ral
hkUkl ~ez prlljeae, '1 je slsU,n
Selll. Me'IUI, zalslll je i ,I,riješil
I liYI'Šlil kralmla te je diPlsUI da
Be",er završi treći

& AlAIN PROST 7 RICCARDo PATRESE B THIERRY BoUTSEN
S obziri II da je last.pal kod kaće,
Williamsu je vazač ilao IUMvB
navijača koji su upIkrajina Hautes
fagnes pohrlili kakl bi mu pomogli.
Me'ulim, zbog kvara na mjenjaču morao
je odustati.

PrelIda su ga I kvalifikacijama
pobijedili moćni Hndini matori u
Mclarenilla, Prost je na nedjeljnom
zagrijavanju bio sekundu brži od drugih.
Nije Senni dao da predahne, a utrku je
završio samo tri sekunde iza njega.

Patrese je la snjel WillialSI ilu
lU.itaR kvar njesa kad ml je Itpu
katač i Idlil stražlje krilo. IZYješćas
utrke laYade da se nezgoda dogodila H
'pif·palu' Malmedy, HZnapameRa da 'pif·
paf' u Belgiji znači 'šikana'.



N
eću trošiti previše riječi na utrku koja

je smazala 600 milijuna eura i donijela
jednu odnajdosadnijih utrka u sezoni u
kojoj je pola utrka bilo dosadno. Jedine
svijetle točke su mladi Japanac Kobayashi
i pokušaj novog svjetskog prvaka da

prestigne Webbera. Vidjeli smo krov hotela koji
mijenja boje, runelski izlazak iz boksova, jahte od
100 metara i mladog japanskog kamikazu koji, za
nagradu šro je bio fantastičan u dvije utrke, možda
neće dobiti posao slijedeće godine.

Abu Dhabi je najbolji dokaz da su za dosadu
krivi bolidi, a ne staza. Jer još se prije pola godine,
referendumom u Mjesnoj zajednici Abu Dhabi,
moglo izjasniti kakva se staza želi. Nitko nije imao
primjedbi i napravljena je staza po željama vozača.
Napravljen je najduži pravac u kalendaru Fl , ali ni
ro nije pomoglo. Pretjecanja u utrci je bilo malo,
od čega su šesrorica prešla Grosjeana, a jednom je
mladi Francuz prešao sam sebe (što se ne računa).

akon Honde, odoše BMW i Toyota, a Renault
dvoji. Strašno. Glavnu ulogu preuzimaju likovi koji
su čopili Lotusovo ime. Pamernorn dosta. Jedino je
lijepo što će biti čak 13-14 momčadi i šro neće biti
dolijevanja, makar je Kimijeva rošriljada izgledala
sasvim slatko. U Abu Dhabiju je među raznom
svirom bio i španjolski kralj, pa je Kimi iskoristio
voljenu riječ"lijep"(nice) te za Juana Carlosa rekao
da je "Sasvim lijep kralj" .. A da bi radije sljedeće
godine pecao na tisuću finskih jezera nego vozio
Fl., postaje svejasnije.

Alonso u Ferrariju je nešro. Sada je iskusan i
opasan. Maranello neće dozvoliti još jednu lošu
sezonu, naročiro zaro šro se bolid za 2010. pri-
prema od Uskrsa. Jedini pravi konkurent je Lewis
Hamilron. I on sada ima dosta iskustva za drugiI fI RHING PROSINAC 1009

naslov. Bojim se da će se ultra talent Seba Vettela
malo utopiri u nemogućnostima Red Bulla da
prati vodeće u 2010. Za ostale ne znam. Kubica
još ne zna za koga će voziti, Rajko hoće li... Massi
slijedi porcija od Fernanda. Nitko sretniji da
Brawn bude još bolji, ali ro je teško očekivati.

Hrvatski auro SpOrtje dobio svog predstavnika u
vrhu FIA-e . Inače, hrvatski auro sport je vrlo bli-
zak hrvatskom svemirskom programu (zajednički
nazivnik: nema ih). Ostao je samo hobi. Hobi
bobi. Prvo mi pada na pamet OPStaI1akDelte i Bu-
zeta koji su godinama ili na izdisaju ili nadomak
uvrštenju u Svjetsko prvenstvo. Nekoliko mjeseci
prije Delte najavljuju se Loeb i Solberg. a par dana
prije starta nema za papir na koji bi se šrampala
startna lista. Bojim se da Greg tu neće moći

rodrom ...? Kaj još imamo? Formule na brdul? Ček,
ček... formulama nije mjesto na brdu. Na brdu je
mjesro vrbi. Znate ono ... na vrh brda vrba mrda.
Sumnjam. FIA nije Unicef. Gregurek je spomenuo
riječi"neki program" šro god ro značilo. "Neki pro-
gram" nema nikakve veze s vlasti u FIA. o, ima
s ponekim poduzernikom koji će ponuditi financ-
ijsku konstrukciju za poneku utrku. To već da. Svi
kalendari svih prvenstava (osim Fl ) imaju slobod-
nih termina i dobiti utrku nije problem. Organizi-
rati je sasvim druga priča. To, naravno, neće raditi
savez nego netko tko ima novac i viziju. Ipak, nada
postoji. Npr. Marin Čolak. Kad bi samo posrojala
nekakva šansa da Čolaka gurne u neku momčad.
Sigurno je da je netko u svijetu primjetio da se
Marin jednom ove godine kvalificirao u prvi red

flA nije UNICEf, ali se nadam da bi Gregurek mogao,
igrom okolnosti, pomoći npr.brzom Marinu Čolaku
pomoći i bojim sa da Delte sljedeće godine neće
biti. Zadl-ya je održana uz pomoć Milana Bandića,
ali i njegovog ulirimarurna da novac izravno pošalje
u Pariz da ne bi tradicionalno zapeo kroz naša
bespuća financijskih zbiljnosti. Tako ću glasati za
Bandića jer posroji šansa da bude Delte. .. (just
joking). Nije mi jasno šro će Gregurek raditi.

ije ni njemu. Pojavile su se glasine da Greg sada
raspolaže s milijardama i da od roga planira dati
50 tisuća kuna Delti, no, kasnije je ro opovrgnuto
jer je ro ipak malo prevelika suma (ova druga).
Mislite da će Gregurek biti u prilici klepnuti neku
lovu za Deltu, Buzer, Grobnik, Čolaka, kakav kar-

utrke WTCC-a. Nema nikakve sumnje da je brz.
Kad bi se samo par stvari povezalo i posrećilo ...

Tako zasada naš najutjecajniji čovjek u Fl
ostaje Nikola Tesla bez koga ne bi bilo noćnih i
polunoćnih utrka kao ova dosadnjikava u Abu
Dhabiju. Kaj? ije naš? Sram vas bilo! On je pravi
Likota kao i ona dva medvjeda u Kurerevu.

e znam da je ove sezone netko uživao u Fl ...
Možda ekipa oko Burrona. Više nije dovoljno da
svake druge nedjelje gledamo izbezumljene očeve i
razne klanfe, sad su tu i punice te sitna dječica. Fl
je postao obiteljski show program. U nedostatku
onoga šro želimo. Zbogom 2009., ne ponovila se.


